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många vill ha inflytande 
över universitetet
s o m j a g s k r e v i förra GU Journalen så 
fortsätter förnyelsearbetet på Göteborgs 
universitet även under 2012. I slutet av året 
ska vi inte bara ha en ny organisation på 
plats, vi kommer också att sjösätta en helt ny 
vision och långsiktig strategi. Men det är inte 
bara de vägval vi själva gör som kommer att 
påverka vår framtid som universitet. Trots allt 
tal om autonomi, finns många intressenter i 
omvärlden som vill ha ett ord med i laget när 
det gäller vår utveckling. 

Politiska beslut ger oss inte bara ramarna 
för vår verksamhet, de har också stort infly-
tande över resurserna och hur de styrs. Som 
exempel kan jag ta den expansion av utbild-
ningar till läkare, sjuksköterska, tandläkare 
och tekniker som nu planeras till följd av ett 
ökat samhällsbehov. I praktiken innebär det 
en kraftig neddragning av det totala antalet 
utbildningsplatser, eftersom ersättningen till 
mer resurskrävande utbildningar som läkar-
utbildningen, ”kostar” tre till fyra gånger 
mer än motsvarande utbildningsplatser inom 
exempelvis de humanistiska och samhällsve-
tenskapliga områdena. Tyvärr är det oklart 
varifrån resurser till denna expansion ska 
komma. 

n ya s tat l i g a d i r e k t i v och ständigt nya 
utredningar med konsekvenser för vår verk-
samhet gör inte bara tillvaron allmänt ryckig 
och oförutsägbar, det minskar också våra 
möjligheter att styra den egna verksamheten. 
Detta är just nu extra påtagligt när det gäller 
lärarutbildningarna. Lägg därtill en avsaknad 
av långsiktiga mål för forskning och utbild-
ning från staten, och det blir än mer svårstyrt 
för det enskilda lärosätet. 

Vad kan man då göra för att balansera de 
ständiga krav på förändringar som vår sektor 
hela tiden utsätts för? Ett sätt är att skapa 
tydliga och långsiktiga mål som kan leda 
verksamheten när de yttre förutsättningarna 
förändras och nya vägval måste göras. Det är 
precis det vi gör i arbetet med vår nya lång-
siktiga strategi för åren 2013–2020. 

Strategiarbetet Vision och vägval pågår 
sedan drygt ett år tillbaka. Hundratals 
medarbetare men även personer från andra 
delar av universitetssektorn samt represen-
tanter från privat och offentlig verksamhet 
har deltagit i en stor mängd seminarier och 
workshopar inom de områden som är uni-
versitetets kärna: utbildning, forskning och 
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En tidning för götEborgs  
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samverkan. Även universitetets styrelse har 
deltagit. Det finns vid det här laget knappast 
en sten som det inte vänts på. Utöver att ge 
viktiga inspel till en ny långsiktig strategi, har 
diskussionerna speglat olika perspektiv såväl 
som komplexiteten i de skilda frågorna.

v i d i n t e r n at e t i Varberg, som du kan läsa 
mer om längre fram i tidningen, rådde stor 
enighet om vad vi vill att Göteborgs univer-
sitet ska vara 2020. Kort uttryckt är det ett 
internationellt och jämställt universitet med 
god kvalitet i forskning och utbildning samt 
ett stort samhällsengagemang. 

Eftersom den nya strategin kommer att 
ligga till grund för våra olika vägval och 
resursanvändning, är det viktigt dels att den 
blir känd av alla i verksamheten men också 
att så många som möjligt har medverkat i 
själva förverkligandet av strategin. Under 
april månad kommer det att genomföras fem 
öppna frukostmöten i universitetets huvud-
byggnad i Vasaparken. Dit är du välkommen 
att diskutera det preliminära strategiförslaget 
tillsammans med mig och ledningen för 
visionsarbetet. 

Vår nya gemensamma vision och långsik-
tiga strategi, vars främsta mål är att göra oss 
mer konkurrenskraftiga, ska vara grunden 
för de verksamhetsplaner som i framtiden tas 
fram på fakultets- och institutionsnivå. Beslut 
om strategin tas av styrelsen i höst.
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f ö r e t t ta g s e da n ringde litteratur-
vetaren Beata Agrell till redaktionen 
och undrade om vi ville skriva om 
U-landsföreningen. Vadå? frågade vi. 
Att det sedan 1968 finns en universi-
tetsförening som stöttar småskaliga 
u-landsprojekt hade vi inte en aning 
om. Mer om denna förening kan 
du läsa om längre fram i tidningen. 
Men det är bara ett exempel på det 
engagemang som GU:s medarbetare 
visar. I år fyller GU:s Konstförening, 
som har över 400 medlemmar, 20 år. 
Dessutom finns det en rad nätverk 
för exempelvis administratörer, 

kommunikatörer och laboratorie-
personal. Ta en titt i kalendariet så 
får du en bild av allt som händer 
vid universitetet varje dag: föreläs-
ningar, workshopar, konserter och 
utställningar som är öppna för alla 
och gratis. 

s v e r i g e s u n g a a k a d e m i har 
publicerat en skrivelse med förslag 
på hur Sverige kan återta täten som 
forskningsnation. Bland annat hand-
lar det om att ge unga forskare möj-
ligheter att utvecklas och få trygga 
anställningar. Inte minst viktigt 

är att de unga själva får formulera 
problem utan att känna sig styrda 
eller tvingade in i ett färdigt spår. Vi 
har en bra forskarutbildning men är 
sämre på att ge fortsatt stöd. 

Dessutom uppmärksammar vi 
vårens val av nya chefer. Det har 
arbetats på för fullt på fakulteterna 
men många är kritiska till det snåla 
tidsschemat och till att det länge var 
oklart hur det skulle gå till. En fråga 
som hamnat i skymundan är hur vi 
utser våra nya ledare, menar profes-
sor Håkan Billig. Han befarar att 
intresset för att rösta inte blir så stort 

när medarbetarna i praktiken har ett 
färdigt förslag att ta ställning till, där 
utnämninarna av dekan och prode-
kan ingår. Det handlar alltså inte om 
ett val mellan olika kandidater. 

I det här numret finns också en 
bilaga, Forskare och Företag, som vi 
gör tillsammans med GU Holding.

Vi hoppas att ni fortsätter höra av 
er med idéer och tips. Mycket nöje! 

AllAn Eriksson  
& EvA lundgrEn

entreprenören
Först blir det sämre, sedan bara 
bättre. Thomas Hedner, professor 
i farmakologi, är optimist trots 
nedläggningen av Astra Zeneca i 
Södertälje.  

Flipperentusiast
Filmmusik och skott hörs, lampor 
blinkar och marsianer invaderar. 
Det låter och lyser mycket från 
Mattias Söderpalms spelmaskiner.

Forskaren och tolken 
Anja K Franck intervjuade 80 malaysiska kvinnor 
tillsammans med tolken Zul Affan bin Ramli. För att 
visa sin uppskattning bjöd hon in honom till den stora 
högtiden. 

 nya karriärvägar 
Hur ska det gå för Sverige som 
forskningsnation när unga,  
lovande forskare inte får fast jobb? 
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dekanvalet 
Det är snart dags för val till fakulteterna. 
Beredningsgrupperna lämnar förslag som 
anställda får rösta om. Men något val, där 
man kan ta ställning till olika kandidater, 
handlar det inte om. 
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d e t k a l l a s t e n u r e track och 
handlar om att skapa ett färdigt 
spår för den forskare som vill 
göra karriär inom universitets-
världen. Systemet finns i USA 
men också i många andra länder 
och går ut på att skapa tydlighet 
i varje steg om vad lärosätet för-
väntar sig av forskaren: en post-
doktor ska kunna gå vidare till 
förslagsvis en fyraårig biträdande 
lektorstjänst, för att sedan, om 
forskaren uppfyller förväntning-
arna, få en tillsvidareanställning. 
Idag fungerar det inte så, påpe-
kar de fyra GU-ledamöterna i 
Sveriges unga akademi.

– I den nya högskole-
förordningen finns ju forskar-
assi stent tjänster inte längre 
kvar, förklarar Annette Granéli, 
forskarassistent i biofysik, och en 
av huvudförfattarna till förslaget. 
Det innebär bland annat att de 
tjänster som Vetenskapsrådet 
finansierade, och som fördelades 
i nationell konkurrens, är borta. 
Statsmakterna hade säkert 
goda tankar när de ville öka 
lärosätenas autonomi och ge dem 
möjlighet att själva bestämma 
vilka tjänster de ska ha. Men 
resultatet är att det numera inte 
finns någon plats i systemet för 
unga forskare. 

d e n p o s t d o k t o r som kanske 
varit utomlands i två år kan möj-
ligen hoppas på att få komma in 
i något projekt som nyligen fått 
anslag vid det egna lärosätet.

– Men det man lärt sig och 
utvecklat under postdoktor s-
tiden får man liten möjlighet att 
fortsätta med, påpekar Henrik 
Zetterström, professor i neuro-
kemi. Det innebär att vi fått ett 
system som konserverar den 
forskning som redan finns och 
gör det svårt för nya tankar att 
tränga fram. 

För forskningsledarna är 

det heller inte lätt att anställa 
nydispu terade medarbetare.

– Antal att en finansiär ger 
mig ett treårigt anslag på tre 
miljoner kronor. Det kanske låter 
som mycket pengar men ger mig 
bara möjlighet att anställa en 
enda forskare. Jag måste ju ha 
lite medel över för själva forsk-
ningen också, påpekar Fredrik 
Bäckhed, docent i molekylär-
medicin.

Han menar att det egentligen 
inte var något större fel på de 
forskarassistenttjänster som 
fanns tidigare.

– Problemet var vad som 
hände sedan, att forskaren efter 
fyra år inte kunde vara säker på 

påstår att LAS är viktigt för trygg-
heten men i det här fallet skapar 
lagen istället otrygghet för unga 
forskare som inte har någonstans 
att ta vägen.

De två år som en biträdande 
lektorstjänst är på idag är för kort 
tid för att kunna meritera sig, 
påpekar Fredrik Bäckhed.

Universitetet har ingen 
plats för unga forskare

– Och hur avgör man om en 
ung lovande forskare verkligen 
kommer att bli en framtida forsk-
ningsledare? Alla som disputerar 
kan ju inte bli forskningsledare 
och professorer. Det måste finnas 
ett tydligt system där de mest 
lämpade får möjlighet att visa 
vad han eller hon går för. Sedan 

vi behöver tydliga karriär vägar nu! det skriver sveriges unga 
akademi i ett förslag till forskningspropositionen.

– om vi handlar snabbt kan vi vända den forskningsflykt som  
pågår och istället locka till oss duktiga unga forskare från hela 
världen, menar de. 

men nya regler verkar dröja.

någon fortsättning, hur duktig 
han eller hon än varit. 

d e t s o m h i n d r a r införandet av 
ett tenure track-system är lagen 
om anställningsskydd, som inne-
bär att en medarbetare har rätt 
till anställning efter två år. Men 
det går att göra undantag från 
LAS, påpekar Johan Åkerman, 
professor i fysik. 

– Elitfotbollsspelare är exem-
pelvis anställda på korta kon-
trakt, har oreglerad arbetstid och 
ingen rätt att vara kvar när deras 
karriär är över. Fackföreningarna 

»Det innebär att vi fått ett system som  
konserverar den forskning som redan finns och 
gör det svårt för nya tankar att tränga fram. 
HEnrik ZEttErström

ovan: Annette granéli
till vänster: Fredrik  
Bäckhed, Henrik 
Zetter ström och Johan 
Åkerman
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alla är överens – universitets-
ledning, fackföreningar och 
forskarna själva.

ändå verkar ett nytt be-
fordringssystem just nu mer 
avlägset än på länge.

s e n t i  h ö s ta s strandade för-
hand lingarna mellan Arbets-
givarverket och högskolans tre 
fackförbund, Saco-S, OFR-S och 
Seko. Saken gällde vad som ska 
komma istället, nu när forskar-
assistenter inte längre finns med 
i högskoleförordningen. Frågan 
är viktig inte minst med tanke 
på att mer än en tredjedel av 
landets universitetslärare sak-
nar tills vidareanställning. 

Sveriges universitets- och 
högskoleförbund, SUHF, driver 
idén med ett karriärsystem i tre 
steg: biträdande lektor, lektor 
samt professor. Det gör också de 
fackliga organisationerna. Ändå 
har man inte, efter närmare 
ett års förhandlingar, lyckats 
komma överens.

– Facket ville i första hand ha 
lokala avtal där man kunde enas 
om anställningarna, förklarar 
Martin Selander, ordförande i 
Saco-S-rådet vid GU. Men i ett 
centralt avtal, som arbets givarna 
enades kring, kunde vi inte gå 
med på att den enda anställning-
en var forskarassi stenttjänster 
eftersom det är ett system som 
missbrukats väldigt genom åren.

s k i l l n a d e n m e l l a n en forskar-
assistenttjänst och en biträ-
dande lektorstjänst är att efter 
fyra år måste en forskarassistent 
söka ny tjänst. Tanken med den 
biträdande lektorstjänsten är 
istället att den forskare som 
uppfyllt de tydliga förvänt-
ningar som ställts ska ha rätt att 
prövas för en lektorstjänst utan 
att den behöver lysas ut.

Vid Göteborgs universitet 
finns redan biträdande lektors-
tjänster. Men de är på två år 
eftersom LAS-bestämmelser om 
tidsbegränsad anställning sedan 
träder in.

– Att de centrala förhandling-
arna strandat innebär förstås 
en besvärlig situation, påpekar 
rektor Pam Fredman som också 
är ordförande i SUHF. Alla par-
ter inser vikten av att ha tydliga 
karriärvägar för unga forskare. 
Det handlar om att universi-
teten ska kunna utveckla sina 

Förhand lingarna  
har strandat

Fa k Ta

Vid Göteborgs universitet finns, 
än så länge, följande lärartjänster: 
professor, adjungerad professor, 
gästprofessor, universitetslektor, 
biträdande universitetslektor, 
universitetsadjunkt, adjungerad 
lärare, gästlärare samt postdoktor.

»Ingen annan arbetsgivare kan åsidosätta  
LAS utan att komma överens med sina fack-
liga motpartner, ska nu staten göra det? 
mArtin sElAndEr

behöver vi ge goda möjlighe-
ter också till den majoritet som 
inte blir forskningsledare. Inom 
industrin finns ju många olika 
sorters tjänster, som exempelvis 
tekniska experter, där duktiga 
medarbetare som inte håller på 
med forskning kan göra insatser. 
Något liknade borde finnas också 
vid universiteten. 

d e t f i n n s f l e r a fördelar med 
ett tenure track-system, påpekar 
Annette Granéli.

– Det handlar inte bara om 
tydlighet för de unga forskarna 
utan också om oberoende. Om 
rekryteringstjänsten innehåller 
ett visst ekonomiskt stöd kan 
forskaren starta en egen, själv-
ständig forskningslinje. Man blir 
inte så bunden till sin institution 
och kan kanske till och med ta 
risken att flytta till ett annat 
lärosäte. Att mobiliteten är låg 
vid svenska universitet är ju ett 
problem som många forsknings-
utvärderare påpekat.

Ett nytt rekryteringssystem 
skulle också gynna tvärveten-
skaplig forskning, menar hon.

– Tvärvetenskap handlar om 
att studera olika områden och 
kunna hoppa mellan dem. De 
viktiga forskningsframstegen 
kanske inträffar först vid ett 
senare skede. Har man inte en 
struktur som kan fånga upp 
forskningsidéerna när de kom-
mer, finns risken att de försvin-
ner. Någonstans på vägen går 
kvalitet förlorad.

y t t e r l i g a r e e n fördel är att en 
tydlig karriärväg skulle locka 
forskare från andra länder till 
Sverige och Göteborg.

– Det är just precis nu som vi 
borde göra investeringar i forsk-
ningen för att vända den brain 
drain som pågått under lång tid, 
menar Fredrik Bäckhed. Både i 
Storbritannien och USA drar man 
ner på forskningsmedel på grund 
av den ekonomiska krisen. Det 
gör att det finns gott om duktiga 
forskare att locka över.

Sverige har nämligen mycket 
att erbjuda unga forskare i karri-
ären, påpekar Henrik Zetterberg.

– Dels pågår här redan mycket 
intressant forskning av hög kva-
litet. Men dessutom är det lätt att 
leva här. Bostäderna är inte så 
dyra och det är enkelt att ta sig 
med kollektivtrafik till jobbet utan 
att behöva pendla flera timmar 
varje dag. Dessutom har vi jätte-
bra barnomsorg. Just nu befinner 
sig Sverige alltså i ett guldläge! 

text EvA lundgrEn
foto JoHAn WingBorg

f ö r d e m s o m idag sitter på 
en forskarassistenttjänst är 
det också besvärligt, påpekar 
Martin Selander.

– De känner sig åsidosatta. 
De har ju ingen möjlighet att 
prövas för en tillsvidaretjänst.

Arbetsgivarverket hade kun-
nat delegera frågan till lokal 
nivå men har valt att inte göra 
det. Istället har regeringen låtit 
meddela att man arbetar på att 
återigen förändra högskoleför-
ordningen och införa en text om 
biträdande lektorstjänster.

– Det är en utveckling som 
oroar oss, förklarar Martin 
Selander. Ingen annan arbets-
givare kan åsidosätta LAS utan 
att komma överens med sina 
fackliga motpartner, ska nu 
staten göra det? Vi anser att den 
traditionella svenska modellen 
med förhandlingar och kollek-
tivavtal är mycket bättre.

Också Pam Fredman tycker 
att arbetsmarknadens parter 
måste försöka komma överens.

– Alla erkänner att vi sitter 
i ett dilemma. Men det måste 
lösas nu, så snabbt som möjligt.

EvA lundgrEn

egna forskarbegåvningar men 
också om att attrahera duktiga 
forskare från andra lärosäten, 
inom eller utom Sverige. Att 
flytta långt bort är ett stort steg 
som man kanske inte vill ta om 
villkoren är för osäkra. Och två 
års biträdande lektorstjänst är 
alldeles för kort tid för en fors-
kare att hinna etablera sig. Fyra 
år är mer rimligt.

martin selander, ordförande i saco-s-rådet vid gu.
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dags att utse nya dekaner och 
prodekaner! men riktlinjerna 
för hur det ska gå till blev klart 
sent och det har dessutom varit 
ont om tid, visar den kartlägg-
ning som gu journalen gjort av 
beredningsgruppernas arbete. 

något val mellan olika kandi-
dater är det dock inte frågan om. 

i n f ö r d e n n ya organisationen 
arbetar alla beredningsgrupper 
på för fullt med att utse nya che-
fer, både på fakultets- och insti-
tutionsnivå. Det är bråda tider. 
Alla val ska vara klara i slutet av 
april för att de nya cheferna ska 
finnas på plats senast 1 juli. I de 
kommande valen är den stora 
nyheten att även TA-personal har 
rätt att rösta. 

Men det är inget val mellan 
olika kandidater. Istället handlar 
det om att rösta ja eller nej till ett 
paketförslag, där utnämningarna 
av dekan och prodekan ingår. 
Jämfört med tidigare går det 
alltså inte att lämna fram andra 
förslag till dekan eller prodekan. 
Däremot kommer samtliga fakul-
teter tillåta att anställda lägger 
alternativa förslag på de övriga 
sex ledamöter som berednings-
gruppen tagit fram.    

– f ö r s l a g e n 
t i l l d e k a n och 
prodekan måste 
vara avstämda 
med rektor och 
ha acceptans 
hos personalen, 
säger Peter Kim, 

chef på universitetsledningens 
kansli. Om beredningsgruppens 
förslag inte får godkänt av de rös-
tande, måste gruppen gå tillbaka 
och presentera nya namn. Att 
rektor måste godta namnen beror 
på att det är hon som formellt 
utser dekan och prodekan och 
att hon som chef måste känna 

att det finns förutsättningar för 
att utveckla ett förtroendefullt 
samarbete med dekanerna. 

I grunden arbetar fakulte-
terna på liknande sätt, men 
det finns vissa skillnader. Allra 
störst intresse för valet är det på 
Sahlgrenska akademin, där 250 
nomineringar skickats in och 149 
personer har nominerats för olika 
befattningar. 

d e t s t o r a i n t r e s s e t förklaras 
delvis med att nuvarande dekan 
Olle Larkö och prodekan Inger 
Ekman inte ställer upp för omval. 

Beredningsgruppen, som inte 
har en ordförande, är noga med 
att uttala sig som grupp, inte som 
enskilda ledamöter.   

– Risken är annars att det 
blir personfixerat, vilket vi vill 
undvika, säger en talesperson. 

Anledningen till vårt upplägg är 
att vi vill genomföra en så trans-
parent och öppen process som 
det bara går, trots den knappa 
tiden. Vi har varit väldigt noga 
med att ge möjligheter för perso-
nal och studenter att nominera. 

Just nu arbetar gruppen i 
första hand med att identifiera 
lämpliga kandidater för uppdra-
gen som dekan och prodekan. 
Elva personer kommer att 
intervjuas. Därefter blir det en 
öppen hearing, där ett mindre 
antal kandidater till toppbefatt-
ningarna kommer att få presen-

tera sig själva och hur de ser på 
fakultetens styrkor och svagheter 
samt vad de vill fokusera på. All 
personal kommer att bjudas in 
till denna hearing. Efter mötet 
ska personalen kunna skicka in 
synpunkter till beredningsgrup-
pen. Utifrån det underlaget fattar 
gruppen sitt beslut.   

– Vi satsar på en öppen och 
demokratisk process för att ge 
dekan och prodekan ett så starkt 
mandat som möjligt. Då måste 
vårt förslag vara väl förankrat 
i en anda av kollegialitet och 
därför är det viktigt att kunna 
påverka. 

f e m fa k u lt e t e r har haft en 
öppen nomineringsprocess, 
där man bjudit in anställda att 
lämna förslag. Undantagen är 
Naturvetenskapliga fakulteten, 
IT-fakulteten och Handels-
högskolan. 

Ulla Eriksson-Zetterquist, 
som är ordförande i Handels-

högskolans beredningsgrupp, 
säger att man valt att arbeta på 
annat sätt.   

– Genom att höra så många 
som möjligt, föra upp frågan i 
olika grupper och bjuda in till 
samtal har vi sökt efter förslag. 
Vi har känt oss pressade för att 
det har varit så orimligt ont om 
tid. Normalt sett brukar man ha 
ett halvår på sig, nu ska det ske 
på några veckor. En annan brist 
är att det har funnits oklarheter 
i hur processen ska gå till. Vi har 
ett nästan färdigt förslag som 
vi håller på att förankra. Trots 

nya ledare 
ska fram på kort tid     

Illustr atIon: MarIo Br anc aglIonI

»Förslagen till dekan och prodekan måste vara av-
stämda med rektor och ha acceptans hos personalen 
PEtEr kim

Peter kim
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hur utser vi våra ledare så att de 
ska få största möjliga mandat? 
och hur demokratiska blir de 
stundande valen? 

det är några frågor som håkan 
billig, professor i fysiologi, stäl-
ler med anledning av universite-
tets nya roll. 

h å k a n b i l l i g , som tidigare  var 
huvudsekreterare för Veten-
skapsrådets medicinska råd 
under sex år, drar slutsatsen att 
den nya autonomin inte direkt 
ökar självständigheten, utan sna-
rare ger lärosätena större ansvar 
att själva utforma regler och 

rutiner. Ökade krav på ledning, 
styrning är inte samma sak som 
ökad frihet.  

– Vi har en helt ny situation 
som vi inte riktigt vet hur vi 
ska hantera, men det fina med 
Autonomiutredningen är att inte 
alla måste vara stöpta i samma 
form, utan var och en får ta sitt 
öde i egna händer. 

– Vi förväntas ha hög grad av 
självständighet inom forskningen 
men vi är uppenbarligen inte 
mogna uppgiften att självständigt 
utse våra företrädare? 

Han menar att det finns 
en lång tradition av kollegialt 
beslutsfattande inom universi-
tetsvärlden, men i en linjeorgani-

sation blir det viktigare att beslut 
följer linjen, framhåller Håkan 
Billig. 

– Ett universitet präglas av att 
vi tycker olika, det är viktigt att 
det finns en diskussion om hur 
verksamheten ska styras, men 
mitt intryck är att det inte finns 
någon bred debatt alls. Vilket 
mandat får de nya dekanerna om 
stödet är svagt? Och vems mandat 
har de? Vad händer om det blir ett 
oklart valresultat, måste valet då 
göras om? 

– Jag antar att rektor vill 
ha ett beslutsunderlag som är 
anständigt förankrat. Men det är 
inte något val i en demokratisk 
mening. 

m e n h å k a n b i l l i g poängterar 
att han hyser full respekt för 
beredningsgruppernas arbete och 
att de har verksamhetens bästa 
för sina ögon. 

– Jag är övertygad om de gör 
sitt allra bästa. Men att perso-
nalen inte kan påverka valet av 
dekan och prodekan, utan att 
förkasta hela förslaget, är en 
försvagning av det kollegiala 
inflytandet, säger han. 

– Man har bara ett paket 
att ta ställning till. Med tanke 
på de utmaningar och tuffa 
prioriteringar som universitetet 
står inför är det oerhört viktigt 
att de nya ledarna får ett starkt 
mandat, annars kan det bli ett 
hårt bakslag.

Håkan Billig befarar att det 
blir ett lågt valdeltagande. 

– Det är ju i praktiken klub-
bat och klart när det är dags för 
val. Vem är då mest benägen 
att rösta? De som vill se just de 
kandidaterna eller de som protes-
terar mot valet. Är det ens möjligt 
att lägga fram en spränglista?   

Men hur ska valen genomföras för 
att bli mer demokratiska? 

– Det finns inte enkla receptet, 
”så här ska man göra”. Det är 
möjligt att man har kommit fram 
till den bästa lösningen givet 
förutsättningarna. Men har man 
undersökt andra alternativ? Det 
borde ske på ett öppnare sätt 
med flera kandidater att ta ställ-
ning till på dekannivå och med 
hörande församling. 

AllAn Eriksson 

Vilket mandat får 
de nya dekanerna? 

att vi inte har haft en vanlig 
nominering har vi arbetat under 
öppenhet och varit ute och talat 
med många människor. 
at t d e t h a r va r i t ont om tid 
håller Bosse Lagerkvist, ord-
förande i Naturvetenskapliga 
beredningsgruppen, med om. 
Men han tycker att det inte 
enbart har varit negativt. 

– Det har skapat en intensitet 
i arbetet. Vi har vaskat fram ett 
antal möjliga namn som kan bli 
dekan och prodekan och som har 
blivit intervjuade. Vi har arbetat 
hårt för att få till ett bra par som 
kompletterar varandra och där är 
vi i princip framme med ett för-
slag som just nu förankras ute på 
institutionerna. Men en svårighet 
är att det samtidigt ska hållas val 
till institutionerna vilket innebär 
att det finns tänkbara namn på 
båda nivåerna. 

h u m a n i s t i s k a fa k u lt e t e n 
uppmanade redan i februari alla 
anställda att engagera sig. Därför 
har de redan ett förslag klart. 

– Beredningsgruppen blev 
positivt överraskad av intresset 
att nominera lämpliga personer 
och beredvilligheten att ta på 
sig fakultetsuppdrag har varit 
stort, säger Cecilia Rosengren, 
ordförande i gruppen. Vi har 
jobbat hårt för att bli klara i tid. 
Ett problem har varit att kravspe-
cifikationerna, den nya arbets-
ordningen samt valprocessens 
utförande först har blivit klara 
under beredningsarbetets gång. 

Nästa steg, efter att ha stämt 
av med rektor, är att presentera 
förslaget i sin helhet för all perso-
nal vid fakulteten. 

äv e n o m d e t låter tillspetsat, 
beskriver Cecilia Rosengren valet 
som ett pseudoval.

– Vårt uppdrag har varit att 
ta fram det bästa förslaget givet 
förutsättningarna, inte konkurre-
rande listor och kandidater. Det 
förslag som beredningsgruppen 
efter noggrant övervägande har 
kommit fram till hoppas vi får 
bred uppslutning vid fakulteten. 
Möjligheten finns dock att föreslå 
andra kandidater till fakultetssty-
relsen på en blank valsedel.

Rutger Lindahl är ordförande 
i Samhällsvetenskapliga fakul-
tetens beredningsgrupp. Han 
framhåller att det har varit en 
tuff tidspress. Men han är ändå 
nöjd med arbetet och det gensvar 
som gruppen fått när de stämt av 
opinionen ute på institutionerna.  

– Vi har varit med på perso-
nalmöten och aktivt propagerat 
för att folk ska höra av sig med 
förslag på namn. Jag hade 

hoppats att fler spontant skulle 
skicka in förslag men vi har också 
ansträngt oss för att hitta lämp-
liga kandidater.  

– Vi som sitter i berednings-
gruppen är angelägna om att 
forma ett nytt fakultetsteam, en 
styrelse vars uppgift är att se till 
fakultetens intressen som helhet. 
De personer som vi söker måste 
kunna företräda fakultetens 
intressen, både uppåt och neråt, 
och vara en strategisk resurs för 
institutionerna. 

Men att valen även krockar 
med rekryteringen av prorektor 
är mycket olyckligt, menar 
Rutger Lindahl.

– Det inget annat än dålig 
planering. Det hade man kunnat 
undvika, säger han.

Vilken funktion har då valet i april? 
– Valet handlar om legitimitet. 

Alla är medvetna om att det för-
slag som valberedningen lägger 
fram är tröskat på längden och 
diagonalen, det krävs nästan en 
revolution för att det ska förkas-
tas. Vi hade gärna experimente-
rat med hörandeförsamling, men 
det har det inte funnits tid för. Vi 
uppmuntrar förstås folk att rösta 
för att visa sitt stöd eller missnöje 
eller lämnar förslag på övriga 
ledamöter. 

AllAn Eriksson

Va l e n T i l l  
Fa k U lT e T s sT y R e l s e R n a 

Utbildningsvetenskapliga fakul-
teten, som nyligen genomfört val, 
behöver inte utse ny dekan eller pro-
dekan, däremot ska nya ledamöter 
väljas in. Ytterligare 16 institutioner 
har fått dispens och omfattas inte 
av förändringarna. En orsak är att 
många redan hade dragit igång val 
till ny ledning. 

Det är den avgående fakultets-
styrelsen som, enligt övergångsbe-
stämmelserna, utser en berednings-
grupp som ska bereda arbetet med 
att utse dekan, prodekan och övriga 
ledamöter i fakultetsstyrelsen. Där-
efter hålls val till fakultetsstyrelsen, 
där även TA-personal får rösta. For-
mellt är det som tidigare, att rektor 
utser dekan och prodekan. Den nya 
arbetsordningen ska gälla från och 
med den 1 juli 2012. 

En fakultetsstyrelse ska ha 11 
ledamöter, varav 3 studenter. Dekan 
och prodekan ingår i styrelsen och 
en majoritet ska vara ”vetenskapligt 
eller konstnärligt kompetent”. 

Håkan Billig ser att det kollegia inflytandet försvagas. 
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på bara ett klick får du upp 
allt du som chef behöver veta: 
ekonomi, personal, utbildning 
och forskning. det är enkelt och 
överskådligt. 

det är tanken bakom ett nytt 
projekt som ska hjälpa särskilt 
prefekter att hålla koll. 

l i s s tå r f ö r Införande av led-
ningsinformations- och besluts-
stöd och är ett av de största 
projekten vid GU med en total 
budget på 20 miljoner kronor. 
Vid årsskiftet drog det igång på 
allvar.   

Själva idén är att visa data 
som finns lagrad i olika system 
(Palasso, Agresso, Ladok, GUP, 
EKO med flera) på ett ställe. Och 
det som visas ska vara enkelt, 
självinstruerande och klickbart. 

– Tänk dig en Internetbank. 
Precis som du håller reda på 
ekonomin där ska chefer enkelt 
kunna få en kontinuerlig rappor-
tering om läget på institutionen, 
säger projektledaren Gustav 
Bertilsson Uleberg, som tidigare 
arbetade med RED 10. 

– Projektet ligger i linje med 
den nya organisationen där 
prefekter får ett större ansvar och 
därför behöver bättre överblick 
över institutionen, fortsätter han. 

ä n s å l ä n g e är det en bra bit 
kvar. Mycket är fortfarande 
oklart och det stora arbetet hand-
lar just nu om att se över vilka 
indikatorer som ska användas i 
en första version av programmet. 

Arbetsgruppen har identifierat 
en bruttolista på 500 indikatorer, 
men målet är att komma ner till 
en handfull som kan användas på 
samtliga institutioner för uppfölj-
ning och styrning. 

– Vilka nyckeltal är mest rele-
vanta för hela universitetet? Det 
är en svår men mycket intressant 
fråga som vi håller på med just nu. 

Exempel på möjliga indikatorer 
kan vara information om anställ-
da, studenter, publiceringar, 
externa medel, budget och pla-
nering. Ett problem är att dagens 
olika IT-system använder begrepp 
på ett varierande sätt, vilket gör 
det svårt med jämförelser. 

– Vad är exempelvis en stu-
dent och en institution? Det kan 
definieras olika, säger Gustav 
Bertilsson Uleberg. Dessutom ska 
indikatorerna synkas med GU:s 
strategiska arbete. 

l a r s h a n s e n , som är ordförande 
i projektets styrgrupp, framhåller 
att det är verksamhetens behov 
som ska styra utvecklingen av 
systemet. 

– Att få den här enkla och 
snabba överblicken är något 
som efterfrågas. En prefekt 

kan enkelt följa trenderna, om 
anslagen minskar eller ökar och 
hur många som har publicerat i 
internationella tidskrifter. Eller 
om institutionen riskerar att gå 
med underskott. Idag är infor-
mationen utspridd och svår att få 
tag på och kräver ofta specialist-
kompetens, säger han. 

Flera andra universitet och 
högskolor har redan eller hål-
ler på att införa ett liknande 
ledningssystem. Här har man 
kommit olika långt, och både 
kvaliteten på data och använd-
ningen av systemen varierar. 
Det viktigaste är att utgå från de 
behov som finns. 

u t m a n i n g e n b l i r att visa den 
information som finns i olika 
separata databaser. Men varken 
Gustav Bertilsson Uleberg eller 
Lars Hansen tror att tekniken 
kommer att vara ett problem, då 
det finns flera bra lösningar på 
marknaden. I höst påbörjas arbe-
tet med att välja leverantör. 

– Felet som många har gjort 
tidigare är att de först har köpt 
ett ledningsinformationssystem 
och sedan bestämt sig för vad 
det ska innehålla, men här gör 
vi tvärtom, konstaterar Lars 
Hansen. 

Projektets första fas avslutas 
i april, därefter tas beslut om 
fortsättningen. Men målet är 
att ha ett nytt system i bruk vid 
utgången av 2013. 

AllAn Eriksson 
& EvA lundgrEn  

nytt verktyg 
för alla prefekter

7 av 10 svarade på  
enkät 
arbetsmiljöundersökningen 2011/2012 är nu 
avslutad. På grund av en del tekniska problem vid 
datasamlingen har den tagit något längre tid att 
genomföra jämfört med tidigare.  

– Problemen är nu lösta och det är glädjande 
nog fler anställda än tidigare som har svarat, 
svarsfrekvensen närmar sig 70 procent, säger 
undersökningsledare Marianne Leffler. 

Analysarbetet tar vid nu och resultat kommer 
att tas fram för universitetet som helhet, för 
fakulteter och för institutioner eller motsvarande. 
Resultaten beräknas vara klara före sommaren. 

– I bästa fall kommer även en del resultat att 
kunna redovisas på visionsseminariet om vår 
arbetsmiljö den 28 mars.  

knappt hälften  
begär ersättning
i år höjdes ersättningen för friskvård till 2 000 
kronor, men det är fortfarande många som inte 
bryr sig om att lämna in kvitton eller som inte 
motionerar på en anläggning. 

Under 2011 var det totalt 2 400 personer 
som utkvitterade ersättning. Det motsvarar 41 
procent. Dubbelt så många kvinnor som män begär 
ersättning. Totalt uppgick kostnaden för friskvård 
till drygt 3 miljoner kronor för 2011. Någon central 
pott för denna satsning finns inte. 

några frågor
till Håkan berg, 

biträdande projektledare för den 
nya organisationen, om vårens stora 
kartläggning av all personal med 
administrativa uppgifter. 

Varför gör ni denna kartläggning? 
– Det är ett led i arbetet att bemanna den nya 
administrativa organisationen under 2012. 
Syftet är att ge de nya cheferna, som börjar den 
1 juli, en tydlig bild av personalens kompetens 
samt att ge ett underlag för eventuella utbild-
ningsinsatser. 

Totalt går enkäten ut till drygt 1 000 personer 
under maj. Varför ska man svara på den?  
– Det är ett bra sätt för den enskilde att beskriva 
vilken kompetens och erfarenhet som han eller 
hon har samt om det finns intresse av att utveck-
las eller byta jobb. Jag tycker att man ska se det 
som en chans att tala om vad man kan bidra 
med i förändringsarbetet. 

Vem utformar enkäten? 
– En arbetsgrupp för kompetenskartläggningen 
har tillsatts som tillsammans med olika grupper 
på universitetet ska utveckla enkäten. 

Behöver anställda oroa sig för att de måste 
söka om sina tjänster? 
– Nej, det handlar inte om det. Det finns inte 
heller någon dold agenda att spara på adminis-
tration. De förändringar som ligger framöver 
ska genomföras tillsammans med personalen 
och de fackliga organisationerna. Den nya 
organisationen träder i kraft den 1 januari 2013 
och för att hinna genomföra alla beslut kommer 
kartläggningen att vara till stor nytta inför det 
fortsatta arbetet på arbetsplatserna. 

gustav Bertilsson uleberg 
och lars Hansen

Två kandidater kvar 
h e l e n a l i n d h o l m 
s c h u l z och  
Gunhild Vidén är 
de två kandidater 
som återstår för 
uppdraget som pro-
rektor och rektors 
ställföreträdare, 
när Lennart Weibull 
träder tillbaka den 
30 juni.

Professor Helena Lindholm 
Schulz är idag dekan på 
Samhällsvetenskapliga fakulteten 
och har varit verksam vid GU i 

drygt 20 år. I sin ansökan skriver 
hon: ”Jag uppskattar kritiskt 
tänkande, ifrågasättande och 
diskussioner om verksamhetens 
mål och visioner samt metoder 
att nå dit. Jag tror mig om att 
kunna bidra till utveckling av 
såväl forskning som utbildning 
vid Göteborgs universitet.”  

p r o f e s s o r g u n h i l d v i d é n är 
idag prefekt vid institutionen för 
språk och litteraturer, samt är 
ledamot av Humanistiska fakul-
tetsnämnden. I sin ansökan skri-

ver hon: ”Jag har erfarenhet från 
olika vetenskapliga råd och kom-
mittéer, har lång undervisnings-
erfarenhet och har även handlett 
på forskarutbildnings nivå. Jag 
har ett stort engagemang för 
universitetets verksamhet och 
dess roll i samhället och har stor 
erfarenhet av samverkan.” 

I slutet av mars kommer 
hörandeförsamlingen att säga sitt 
men ny prorektor utses formellt 
vid universitetsstyrelsens sam-
manträde 26 april.
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CitAtEt

»Att ett litet land som Sverige har 
tio universitet bland de 400 i ran-
kingen visar ändå att vi ligger bra 
till”, säger Magnus Gunnarsson, 
chef för avdelningen för analys 
och utvärdering med anledning 
av Times Higher Educations 
årliga enkätundersökning som 
placerar GU på plats 201.«

gt 16 mArs 2012   

nominera till  
pedagogiska priser!
göteborgs universitet delar årligen ut två peda-
gogiska priser, ett individuellt och ett lagpris. Syftet 
är att premiera lärare som utvecklat och genomfört 
en kurs eller utbildning på ett föredömligt sätt. 
Prissumman för det individuella priset är  
50 000 kronor och går till pristagaren. För lag  priset 
är summan 100 000 kronor och går till institutio-
nen/utbildningen.

skicka nomineringar senast 4 maj till: 
registrator@gu.se. Ange Dnr C 2012/6.
Priset offentliggörs i början av juni och delas ut vid 
promotionshögtiden 19 oktober.
För frågor kontakta Bengt-Ove Boström,  
bengt-ove.bostrom@gu.se eller Malin Östling,  
malin.ostling@gu.se.

d e t m e n a r p r o j e k t l e da r e 
Agneta Olsson, som säger att pro-
jektet är något av det mest spän-
nande hon har varit med om. 

– Vi vill sätta universitetet 
på kartan med ett campus som 
andas kultur, konst, bildning och 
kunskap. Det ska vara en öppen 
och inbjudande plats som sjuder 
av folk och aktiviteter.

Hela arbetet började i liten 
skala under 2011, men i och med 
att Agneta Olsson i december 
blev projektledare och då rektor 
satsade 2 miljoner kronor, kan 
man säga att det har dragit 
igång på allvar. Hittills har 
en arbetsgrupp bildats med 
studenter och representanter 
från Humanistiska fakulteten, 
Konstnärliga fakulteten och UB. 
Dessutom har dialoggrupper ska-
pats. I slutet av mars är det dags 
för en kickoff. 

äv e n o m m yc k e t fortfarande är 
oklart och öppet för diskussion, 
finns det enligt Agneta Olsson ett 
starkt stöd för planerna från GU, 
Göteborgs Stad, regionen och 
fastighetsägarna. Agneta Olsson, 
som i mars slutar som ÖB, poäng-
terar att det inte behöver handla 
om några större byggprojekt. 

– I princip alla institutioner 
finns redan i området, så det 
handlar om att utgå från det som 
finns.   

Men första steget, som kom-
mer igång snart, är bygget av 
Humanistens ena flank mot ber-
get vid Näckrosen. Den tillbygg-
naden ska rymma fakultetens 
institutioner. 

Nästa steg, vilket ligger längre 
fram i tiden, är att samla alla 
konstnärliga verksamheter och 
dessutom få in andra aktörer. 

Dessutom finns det tankar på 
att öppna upp UB:s fasad mot 
Korsvägen och bygga en bred 
passage, liknande Spanska trap-
pan, som knyter ihop Korsvägen 
med UB. Kanske kan biblioteket 
få en glasfasad mot Korsvägen, 
funderar Agneta Olsson. 

i d é n ä r a l lt s å att skapa ett 
kulturstråk som går paral-
lellt med evenemangsstråket, 
från Korsvägen, över UB och 
Humanisten och ner mot Artisten 
och Götaplatsen. 

– Det händer otroligt mycket 
i staden nu. Västlänken skapar 
helt nya kommunikationer, 
Stadsbiblioteket byggs om, 
Konstmuseet vill utvidga och 
sedan har vi Stadsteatern. Allt 
kan dockas ihop med våra planer. 
Som jag ser det har vi nu ett gyl-
lene tillfälle. 

i  g r u n d o c h b o t t e n handlar det 
om att synliggöra området som 
finns kring UB, Humanisten och 
Artisten, menar Agneta Olsson. 

– Det gör staden mer levande 
och tanken är att hela området 
ska kännas inbjudande, inte bara 
för studenter och forskare utan 
även för den breda allmänheten. 
Det ska märkas att vi är ett city-
universitet. 

Hon betonar att alla 
delarna av projektet är lika 

viktiga: humaniora, konst och 
Universitetsbiblioteket. 

– Det är just det samarbetet 
som kan ge ringar på vattnet. Det 
har aldrig varit fråga om att slå 
ihop institutioner eller fakulteter. 
Det finns inte på kartan, utan 
det viktigaste är att få igång ett 
samarbete och samutnyttjande, 
säger Agneta Olsson. 

I projektgruppen har man 
blickat ut i världen och identifie-
rat ett antal förebilder: Austin, 
Barcelona, Detroit, New York, 
Brisbane och Montreal. 

– Men vi har även tittat på 
Umeå som har utvecklats mycket 
de senaste åren och som satsar 
för fullt inför att bli kulturhuvud-
stad 2014. Även Malmö är oerhört 
spännande, framhåller Agneta 
Olsson. 

n ä r u n i v e r s i t e t e t blir mer syn-
ligt i staden händer också något 
med området runt omkring. 

– Se bara på Pedagogens 
flytt in till city, nu blommar 
hela Magasinsgatan. Satsningen 
stärker Göteborgs kultur- och 
kunskapsprofil, något som 
också lockar hit människor och 
företag. Detta gäller inte bara 
Näckrosen utan också Campus 
Medicinareberget och universite-
tets verksamhet runt Haga. 

Kulturstråket ska bli ett kom-
plement till evenemangsstaden 
Göteborg, hoppas hon. 

– Korsvägen kan bli en jätte-
piazza i framtiden med grönom-
råden och en bred trappa upp till 
Humanisten där folk kan sitta.  

Nu i vår fortsätter arbetet. 
Förhoppningen är att det i höst 
ska finnas ett konkret förslag att 
ta ställning till. 

AllAn Eriksson

Läs också: Ulf Dalnäs sid 24.  

Här samlas kulturen
campus näckrosen är inte längre bara en vision, utan en plan som går 
ut på att omvandla hela området från korsvägen till götaplatsen, där 
humaniora, konst och ub bildar ett nav. 

Framtida koppling mellan de två stråken vid Campus näckrosen

KOPPLING
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FRAMTIDA KOPPLING MELLAN DE TVÅ STRÅKEN VID
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Rektors frukostträffar 
Rektor kommer i vår att diskutera Göteborgs 
universitets vision vid fem frukostmöten. Samtliga 
möten äger rum klockan 8:00–9:00 i universitetets 
huvudbyggnad, Vasaparken. Datum är 12 april,  
13 april, 18 april, 20 april samt 27 april. Alla anställda 
och studenter är välkomna.

så många bilder finns nu i 
GU:s bildbank. 
Gå till www.gu.se/bild

på engelska
gu journalen 
har en speciell pdf- 
version där ett urval  
artiklar presenteras på 
engelska. Se mer på 
www.gu-journalen.gu.se. 

laboratoriet för experimentell 
biomedicin (ebm) sparade mest 
energi under 2011. men det är 
bara början. fram till 2013 ska de 
ha minskat klimatutsläppen med 
700 ton per år, vilket motsvarar 
alla inrikesresor med flyg och tåg 
under ett helt år vid gu. 

på e b m , där stora delar av univer-
sitetets djurexperimentella verk-
samhet är samlad, ställs höga 
krav på ventilation, fuktighet, 
belysning, kyla och värme. Det är 
förklaringen till varför byggna-
den är mycket energikrävande, 
nästan 6 gånger högre än snittet 
för universitetets lokaler. Men 
sedan 2009 driver Sahlgrenska 
akademin och Akademiska Hus 
ett projekt som ska minska ener-
gianvändningen med 25 procent 
fram till 2013. Redan förra året 
sjönk förbrukningen med 15 

procent, vilket motsvarar 300 ton 
koldioxid. 

Exempel på stora åtgärder är 
investering i effektivare ventila-
tion, en ny diskanläggning för 
djurburar och nya reoler till 
burarna som är direktkopplade 
på centralventilationen istället 
för en egen fläktmotor. Dessutom 
har två stora ångpannor nyligen 
installerats som går på grön el 
jämfört med dagens pannor som 
drivs av naturgas. 

– Energibesparingen har 
hittills överträffat våra förvänt-
ningar. Det roliga är att vi gör 
stora miljövinster samtidigt som 
vi förbättrar arbetsmiljön för per-
sonalen samt miljön och kvalite-
ten i djurhallarna, säger Morgan 
Lidén, administrativ chef för 
Core Facilities inom Sahlgrenska 
akademin.

Tanken är att investeringarna 
på totalt 30 miljoner kronor ska 

betala sig på 10 år, framför allt 
genom sänkta energikostnader.

– Vi har nu kommit halvvägs 
in i projektet. Med tanke på verk-
samhetens art och de klimatkrav 
som finns hade vi inom en nära 
framtid behövt göra lika stora 
investeringar ändå men utan de 
avsevärda miljö- och arbetsmiljö-
vinster vi nu uppnår.   

i n n a n p r o j e k t e t drogs igång 
gjorde forskare inom arbets- och 
miljömedicin noggranna mät-
ningar och tester. Två testrum 
byggdes i liten skala. Resultatet 
blev positivt trots minskad luft-
omsättning i rummen. 

– Värme, syreomsättning, 
ventilation och befuktning är 
jämnare när allt är direktkopplat, 
så villkoren för både djur och 
människor har förbättrats. 

Morgan Lidén är nöjd och 
hoppas att resultaten kan spridas 
till andra laboratorier runt om i 
världen. 

– Vi har fått ett kvitto på att 
det lönar sig. Det vi har gjort är vi 
helt ensamma om att ha lyckats 
med i Sverige och Europa.  

 

AllAn Eriksson 

sparade mest energi 

hänvisar du studenterna till 
facebook? 

var försiktig, manar mathias 
klang, filosofie doktor i informa-
tik, som är skeptisk till att lärare 
använder sociala medier istället 
för universitetets egen plattform 
gul. 

– d e t ä r i n t e bra att universitet 
gör reklam för företag som 
Facebook genom att använda 
deras tjänster i utbildningssyfte. 
Dessutom tar man inte hänsyn till 
de studenter som inte är aktiva 
medlemmar, de lämnas istället 
utanför, säger Mathias Klang. 

– När myndigheter använder 
sociala medier bör de beakta 
vilka för- och nackdelar som 
uppstår. 

Upphovsrättsfrågor är ständigt 

aktuella och myndigheterna bör, 
enligt Klang, ta hänsyn till vad 
de kan lägga upp på sidan och 
vilka material som är skyddade 
av lagen. 

– f l e r a f ö r e ta g på Internet har 
nyttjanderätt till allt som laddas 
upp, men detta är det inte många 
som tänker på, konstaterar han. 

Mathias Klang ser en tendens 
där användningen av sociala 
medier har lett till att vi ”lånar” 

material från varandra utan att 
bekymra oss om vem som skapat 
det. Tekniken gör det lättare att 
sprida material på ett annat sätt 
än tidigare och Mathias Klang 
manar till försiktighet när det 
gäller att använda sidor liknande 
Facebook som plattform i kurser 
som på något sätt kan kopplas till 
politik. 

– Av de studenter som läser 
exempelvis civilt motstånd är 
det få som sysslar med olaglig 
aktivism. Men om exempelvis 
Facebook används som medel 
i kursen så kan studenternas 
namn kopplas samman med den 
typen av aktivism. Detta är ju ett 
extremt exempel men relevant, 
säger han.

Social interaktion på nätet kan 
också ha positiva effekter och 

Mathias Klang kan förstå varför 
lärare vill använda det i utbild-
ningssyfte. 

– d e t ä r b e k vä m t. De flesta 
känner till och upplever dem som 
ofarliga. Dessutom är det ett nytt 
och spännande sätt att undervisa 
på. Universiteten vill befinna 
sig på samma platser som unga 
och många av dem finns på 
Facebook. 

Mathias Klang önskar dock att 
lärare börjar diskutera problema-
tiken på ett professionellt sätt för 
att komma överens om ifall och 
hur sociala medier ska användas 
på Göteborgs universitet. 

minnA mÅnson

se upp med Facebook !

mathias klang 
manar till försik-
tighet när det gäl-
ler att använda 
sociala medier i 
undervisningen. 

»Flera företag på internet 
har nyttjanderätt till allt 
som laddas upp

Förra året sjönk 
energiförbruk-
ningen med 15 
procent. 
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på engelska

ett visionsinternat, där alla 
frågor kunde tas upp. 

högt i tak, roligt och stimule-
rande. 

så beskriver rektor pam fred-
man konferensdagarna i varberg 
som samlade ett hundratal delta-
gare från hela gu. 

Vad tyckte du om konferensen? 
– Jag tycker att den var 

oerhört bra. Man gick inspirerad 
därifrån med en känsla av glädje. 
Stämningen var positiv. Jag var 
imponerad över hur delaktiga 
alla var. Det är inte så ofta vi får 
en chans att träffas över fakul-
tetsgränserna och att det skedde 
nu var extra glädjande. Det känns 
också roligt att våra medarbetare 
får vara med och utforma den 
vision som ska vara klar i höst. 
Det är viktigt att påpeka att 
konferensen var grundad på alla 
workshopar och seminarier som 
hölls i höstas. Det har pågått en 
livlig och engagerad diskussion 
om universitetets stora frågor. 

Motsvarade dagarna dina förvänt-
ningar?  

– Mer än väl. Det är alltid 
svårt att veta på förhand hur det 
blir när man samlar så många 
människor. Men vi fick en positiv 
respons efteråt. Många uppger 
att arbetssättet var kreativt, 
intressant och utvecklade. 
Det blev en form av arbetande 
internat. Genom att arbeta i små 
grupper kom också alla till tals. 
Jag kände också att det var högt i 
tak och en stor debattglädje, där 
nya perspektiv och olika typer av 
frågor kunde tas upp.  

Konferensen var endast för 
inbjudna. Hur representativt var 
urvalet?  

– Det fanns en bred repre-
sentation från olika delar av 
universitetet och olika kategorier 
av personal och studenter.  Om 
man ska vara lite självkritisk, 
skulle man kanske ha önskat sig 
en något yngre medelålder. Vi 
försökte men nådde inte riktigt 
fram. Dessutom var det intres-
sant att alla betonade vikten av 
internationalisering men när 
vi skulle bordsplacera oss inför 
kvällens middag utifrån födelse-
ort visade det sig att bara sju 
personer var födda utomlands. 

Inför dagarna fick deltagarna försö-
ka beskriva Göteborgs universitets 
utmärkande drag med tre ord. Var 
det lätt att enas om en grundsyn?

– Ja, det tycker jag. De allra 
flesta framhöll Göteborgs uni-
versitet som ett brett universitet 
med hög kvalitet i utbildning och 
forskning, med stort samhälls-
engagemang och betonade vikten 
av internationalisering. Det var 
kanske inte så överraskande. 
Men det är också en spegling av 
det arbete som vi har gjort med 
Vision 2020. 

Internationellt arbete är något som 
alla framhåller som helt avgörande. 
Varför? 

– Det finns en ökad medveten-
het om att vi lever i en global 
värld och att vi behöver bli ännu 
mer internationella för att kunna 
hävda oss på den globala arenan. 
Vi är inte där än. Så det är något 
vi verkligen behöver prioritera 
i framtiden. Ökad rörlighet på 
alla nivåer är oerhört angeläget. 

Vi måste ta emot fler interna-
tionella studenter och skicka ut 
fler studenter. Det gäller att öka 
mobiliteten av lärare, forskare 
och administratörer, så att alla 
kan tillbringa en kortare eller 
längre tid på utländska lärosä-
ten. Detta arbete ger ringar på 
vattnet. Alla dessa människor blir 
ambassadörer för universitetet 
i omvärlden, vilket är den bästa 
marknadsföringen man kan få. 

Var det någon fråga som överras-
kade dig? 

– Jag blev kanske lite överras-
kad över att jämställdhet kom så 
högt upp. Men jag är väldigt nöjd 
med det eftersom detta är en 
viktig fråga som vi behöver jobba 
mer med i framtiden.

AllAn Eriksson

»Vi måste bli ännu 
mer internationella« n U l äg e T 

De sammanfattande ledorden är 
samhällsengagemang, kvalitet och inter-
nationalisering i utbildning, forskning 
och samverkan. Här är några exempel 
på bedömningar som ligger till grund för 
Vision 2020. 

• GU ska vara ett brett universitet 
präglat av mångfald och med hög 
kvalitet hos utbildningarna.

• GU ska även i framtiden ha ett stort 
och varierat utbud av fristående 
kurser. Det ligger i universitetets 
ansvar för det livslånga lärandet och 
för bildning.

• Det är viktigt att låta starka 
ut bildningsmiljöer få utveckla sin 
forskning och låta starka forsknings-
miljöer få ansvar för utbildning. 

• GU vill vara ett internationellt 
universitet. Forskningen är med 
självklarhet internationell men 
 internationaliseringen av utbild-
ningen måste stärkas. 

• GU har ett ansvar för en breddad 
rekrytering av studenter. Det ska 
betraktas som en viktig del av uni-
versitetets samhällsengagemang.

• GU ska stärka sin forskning – det är 
grunden för kvalitet i grundutbild-
ningen och i samverkansuppgiften 
och nödvändigt i framtiden för vår 
konkurrenskraft.

• GU måste arbeta mer aktivt med 
prioritering av forskning, bland 
annat för att fånga upp nya områden 
och forskning som ligger på gränsen 
mellan etablerade discipliner.

• Samarbete över disciplingränser är 
viktigt för att utveckla forskningen 
och kan även berika den disciplinära 
forskningen.

• GU ska vidareutveckla mötesplatser, 
till exempel centrumbildningar, som 
samlar kompetenser från olika områ-
den i samverkan med omvärlden.

• Universitetet ska arbeta strategiskt-
med hantering av kunskapstill-
gångar i relevanta forskningsmiljöer. 

– Oerhört många medarbetare har engagerat sig och deltagit i work-
shopar, seminarier och slutligen i Varbergskonferensen i februari, berättar 
prorektor Margareta Wallin Peterson. Den 13–14 mars presenterade 
vi hela arbetsprocessen för styrelsen, den riktning vi nu pekar ut och 
vilka vägval vi bedömer ska göras när det gäller forskning, utbildning 
och samverkan. Att genomföra en förändring på det sätt vi gjort, där 
alla intresserade medarbetare har kunnat delta, är helt unikt, påpekade 
styrelseledamöterna.

Tanken med visionsarbetet har varit att öppet diskutera universitetets 
identitet idag, profilering och image, ta fram en vision för 2020 och staka 
ut riktningen och vägval för att nå dit. De seminarier och workshopar som 
arrangerats, gemensamma för hela universitetet, har haft mer än 1 000 

deltagare och enligt arbetsmiljöbarometern känner 45 procent av alla 
anställda till Vision 2020.

– Alla de undersökningar vi gjort, som RED 10, IE2011, och den 
pågående BLUE11 utredningen ger oss ett fantastiskt bra underlag att 
bygga vidare på.

Arbetet har också presenterats för ledningsrådet och kommer att 
diskuteras på ett av rektors kommande chefsmöten. Dessutom kommer 
rektor att diskutera visionen vid fem frukostmöten.

– Vi kommer att göra en avstämning med styrelsen den 26 april och 
lägga fram ett färdigt förslag för slutdiskussion den 14 juni. I september är 
det dags att fatta beslut och under hösten börjar så det stora arbetet med 
implementeringen, förklarar Margareta Wallin Peterson.

varbergskonferensen 8–9 februari
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– d e t va r e t t 
i m p o n e r a n d e pro-
jekt att samla 100 
personer och initia-
tivet var bra. Likaså 
ambitionen att låta 
alla få komma till 

tals. Däremot känner jag mig mer 
tveksam till vad som blev resulta-
tet av de två dagarna. Jag kände 
mig helt tom efteråt. Det blev för 
sönderhackat, vi tvingades ta 
ställning till en mängd disparata 
frågor. Jag var verkligen laddad 
att föra en principiell diskussion 
om universitetets uppgift i 
dagens Sverige. I vad består vårt 
sociala ansvar? Hela Europa 
kokar av social och politisk oro i 
spåren av den ekonomiska kri-
sen. 30 års samhällsutveckling 
står vid vägs ände? Denna nya 
verklighet måste universitetet 
förhålla sig till. Istället följer vi 
strömmen och blir fångar i jakten 
på existerande former för med-
elstilldelning, excellens och rank-
ningslistor. Vi tog inte chansen 
att skapa den berättelse och iden-
titet som sätter in Göteborgs uni-
versitet, dess forskning och 
utbildning i ett större samhälle-
ligt perspektiv. Workshoparna i 

Vasaparken gav inspel till detta 
som Varberg inte tog tillvara. Vi 
har faktiskt en frihet att välja vår 
väg och det kan vi göra genom att 
skapa allianser med andra univer-
sitet och högskolor som går i en 
annan riktning än generallinjen. 

Ove Sernhede, 
professor i socialt arbete 

– t yc k t e n o g at t 
konferensen var 
rätt spännande. 
Både upplägget och 
frågeställningarna. 
Oväntat bra. Sedan 
var det inte en typ 

av konferens som var till för oss 
medverkande. Vår uppgift var att 
ge snarare än att få. Men intryck-
et var att vi bidrog till underlaget 
för arbetet med Vision 2020. 

Björn Rombach, prefekt på 
Förvaltningshögskolan

– s å da n a m ö t e s -
p l at s e r som kon-
ferensen i Varberg, 
dit man månat sig 
om att bjuda in ett 
brett urval av per-
soner, är väldigt 

viktiga. Behållningen var dels att 

får prata med kollegor kring 
framtidsstrategier, dels att få 
höra lite av de skrämmande och 
ibland uppmuntrande uppfatt-
ningar som finns spridda. Tyvärr 
handlade dock dialogen mellan 
ledning och verksamhet mer om 
att vi som lärare och forskare 
skulle undervisas om det strate-
giska landskapet än om att låta 
oss artikulera verksamhetens 
problem. Formen var intressant, 
men de frågor och alternativ som 
formulerats kännetecknades 
oftare av tafflighet än av analy-
tisk skärpa.

Marie Demker, 
professor i statsvetenskap

– n å g o t s o m d i s -
k u t e r a d e s mycket 
under konferensen 
var hur vi ska bli 
bättre på interna-
tionalisering. 
Också frågan om 

hur vi ska bli ett mer enat lärosä-
te kom upp flera gånger. Det är ju 
en stor tillgång att vara så bred 
som Göteborgs universitet är, 
men vi är inte tillräckligt bra på 
att utnyttja den resursen. Men 
själva konferensen, med deltaga-

Vad tyckte du om konferensen? 
V i s i o n s i n T e R n aT  
8 – 9 F e b R Ua R i 

– Syftet med konferensen var att ge-
nom dialog, engagemang och aktiv 
delaktighet ta ställning till ett antal 
centrala frågor som ett steg i vårt 
gemensamma visionsarbete, säger 
Ingela Elofsson på universitetsled-
ningens kansli. 

– För att uppnå detta hade kon-
ferensen formen av ett intensivt 
arbetsmöte med stöd av externa 
projektledare från en strategisk 
varumärkesbyrå, Rewir, och med ut-
nyttjande av ett interaktivt digitalt 
verktyg. 

Utifrån underlag som deltagarna 
fått ta del av i förväg – bland  
 annat sammanfattningar av höstens 
seminarier och workshopar – fick 
grupperna ta ställning till en mängd 
frågor om hur visionen för GU ska 
utformas och vilka vägval inom 
utbildning, forskning och samverkan 
som måste göras.

Deltagarna delades in i tjugo ar-
betsgrupper om fem–sex personer. 
Vid varje bord fanns en dator genom 
vilken gruppen skickade in sina svar 
på frågorna samt kommentarer.  
Underlag, frågor och svar presente-
rades på två storskärmar och fler än 
800 mejl kom in. 

Illustr atIon: KIcKI ed gren nyBorg
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i b l a n d tä n k e r j a g till-
baka på varför jag började läsa 
på universitetet överhuvudtaget. 
Litteraturvetenskap och filosofi 
– det var knappast något tydligt 
arbete som jag såg framför mig 
och än mindre någon akademisk 
karriär. Så småningom började jag 
därför på Handels (men gick aldrig 
färdigt) och senare med teologi. På 
den vägen är det. Den drivkraften 
kan kallas, då som nu, nyfikenhet.

m i n e g e n d r i v k r a f t för att söka 
mig till universitetsstudier från 
en tämligen studieovan uppväxt-
miljö intresserar förmodligen få. 
Samtidigt påmindes jag om denna 
när jag deltog i konferensen Vision 
och vägval 2020 i Varberg den 8–9 
februari, om Göteborgs universi-
tets visionsarbete. Tillsammans 
med drygt hundratalet personer 
från hela GU grupparbetade jag i 
två dagar om Göteborgs universi-
tet i framtiden. En mängd frågor 
om utbildning, forskning och sam-
verkan passerade revy i snabb takt 
och tillsammans konstaterade vi 
att även i framtiden vill Göteborgs 
universitet vara ett brett universi-
tet med internationell spetskompe-
tens och god förankring hos såväl 
studenter som samhälle. Några 
mer brännbara frågor kom också 
upp på bordet, till exempel hur 
Göteborgs universitet aktivt skall 
kunna bidra till att minska segre-
gationen i det svenska samhället.

m e d a n d r a o r d var jag ganska 
nöjd med visionskonferensen, inte 
minst för att den gav tillfälle att 
träffa kollegor från alla fakulteter 
och inte bara min egen. Men jag 
saknar ändå något, nämligen 
en mer livaktig diskussion om 
universitetets idé. Efter alla opi-
nionsyttringar om universitetets 
vägval i framtiden tror jag också vi 
måste kunna artikulera en berät-
telse om universitetet som en unik 
aktör i samtiden. Det moderna 
universitetets idé bygger – för att 
göra en lång historia kort – på 
åtminstone tre tidigare model-
ler: collegets utbildning för 
både bildningens och yrkets 
skull med rötter i medeltiden, 
det humboldtska forsknings- 
och bildningsuniversitetet och 

Napoleons Polytechnique, alltså 
den specialiserade yrkesskolan. 
Från alla dessa tre kan dagens uni-
versitet hämta något viktigt.

s j ä lv t yc k e r j a g att en ökad för-
ståelse av den mänskliga tillvaron 
i alla dess dimensioner – biolo-
giska, sociala, kulturella, andliga, 
politiska – hör till universitetets 
allra viktigaste angelägenheter. 
Självklart finns det all anledning 
att glädjas åt forskningsresultat 
som kan ha en omedelbar nytta 
för samhället eller studenten; 
jag utbringar inga skålar för 
forskningens rena onyttighet. 
Men samtidigt är relevans svår att 
förutsäga eller beställa. Det är här 
nyfikenheten kommer in: den nyfi-
kenhet som förhoppningsvis leder 
till ökad förståelse. För att kunna 
motivera vår existens annat än i 
termer av kortsiktig nytta krävs att 
vi ständigt återvänder till berät-
telsen om universitetets unika idé. 
Och vad är denna idé egentligen 
annat än just nyfikenhet?

olA sigurdson
ProFessor I tros- och  
lIvså sK ådnIngs  ve tensK aP och Före-
ståndare För centruM För Kultur 
och häl sa 

bejaka 
nyfikenheten! 

Vilken löpsedel vann?  
Under sista passet första dagen fick grupperna i uppgift att göra var
sin löpsedel på temat ”Göteborgs universitet 2020”. Löpsedlarna trycktes
upp och fanns uppsatta så att deltagarna vid samlingen före middagen 
kunde rösta på den bästa löpsedeln.

re från alla fakulteter, var för-
stås ett viktigt led i att skapa 
större enhet. Vi diskuterade 
också betydelsen av att univer-
sitetet är engagerat i samhället. 
På det hela taget var det en väl-
digt bra konferens. Frågan är 
bara hur vi gör nu för att följa 
upp allt det positiva som kom 
fram de här två dagarna.

Marie Rådbo, universitetslektor vid 
institutionen för fysik

– d e t va r r ät t 
givande och 
roligt. Jag tycker 
att upplägget 
fungerade väldigt 
bra med tanke på 
att det var ett 

hundratal deltagare. Det var 
oerhört spännande att få träffa 
så många människor på en och 
samma gång. Det kändes som vi 
var där främst för att bidra till 
strategigruppen. Att alla kunde 
enas om att det är viktigt med 
hög utbildnings- och forsk-
ningskvalitet, samverkan och 
internationalisering är väl inte 
så förvånande. Men det var 
kanske inte meningen att vi 
skulle komma fram något 
annat. Det fanns många andra, 
mer originella, tankar och för-
slag också, men där var enighe-
ten givetvis inte lika stor.

Magnus Gunnarsson, avdelningen 
för analys och uppföljning

– ko n f e r e n s e n 
va r otroligt proff-
sigt genomförd och 
väldigt rolig – jag 
var helt upphetsad 
i flera dagar efter-
åt. Överhuvudtaget 

tycker jag att det är närmast 
rörande hur GU har engagerat 
medarbetare under mer än en 
termin genom workshopar, semi-
narier och nu en sammanfattan-
de konferens. Vi får inte glömma 
att målet – att vi ska bli ett enda 
universitet – inte enbart beror på 
ledningsbeslut utan också hand-
lar om just den här typen av pro-
cesser där prefekter, forskare och 
andra medarbetare från olika 
områden träffas och pratar till-
sammans.

– Den viktigaste frågan för 
universitetet är hur vi kan skapa 
en förmåga att fatta strategiska 
beslut. Vi är fortfarande ett fede-
rativt lärosäte men vi har tagit 
flera små steg framåt för att bli 
starkare. Det går inte fort men 
istället går det långsamt. 

Lasse Lindkvist, prefekt vid 
Högskolan för fotografi

Svar : Den med ”demensen” vann.
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– en gigantisk förändring. det är vad som 
pågår inom läkemedelsindustrin. de 
multinationella jättarna har allt svårare att 
skapa något nytt, istället är det småföreta-
gen och de akademiska entreprenörerna 
som blomstrar.

så säger thomas hedner. han är profes-
sorn i klinisk farmakologi som nyligen blev 
doktor i företagsekonomi.

va d g ö r m a n när man vid 55 års ålder har 
handlett ett tjugotal doktorander, publicerat 
cirka 500 artiklar om hjärt-kärlsjukdomar 
och blivit citerad tusentals gånger i prestige-
fyllda tidskrifter? 

– Det var den fråga jag grubblade på 
när jag för sju år sedan ägnade en månad 

åt pilgrimsvandringen El Camino. I rygg-
säcken fanns inte mycket mer än en regn-
rock, några t-tröjor och ett par extra skor. 
Startpunkten var franska St. Jean de Pied-
de-Port, slutmålet Santiago de Compostela. 
Vandringen gick genom Pyrenéerna, 2,5 till 
6 mil om dagen. Ibland regnade det, ibland 
var det 30 grader varmt. Men på 1 100 
meters höjd kändes kylan rejält, runt 10 gra-
der. Det fanns otroligt mycket spännande 
att se utmed vägen men det var också fullt 
med små kaféer och matställen att rasta vid. 
Men mest intressant var alla möten med 
olika människor som hade fascinerande 
historier att berätta – italienare, tyskar, 
brasilianare, i alla åldrar och med skiftande 
bakgrund. 

80 mil och ett antal skoskavsblåsor 

FrAmtidEn Finns 
  Hos dE smÅ BolAgEn

TExT EvA lundgrEn | FoTo JoHAn WingBorg

profilen



senare var han framme vid vallfartsorten, 
lagom till mässan i stadens väldiga katedral.

– Drygt tusen pilgrimer var där, flera 
kände jag igen från vandringen. Också min 
fru Nina väntade på mig. Det finns de som 
går leden av djupt religiösa skäl men de 
flesta är nog ungefär som jag: människor 
som behöver tid att stressa av och kanske 
fundera. Vad jag kom fram till? Att jag ville 
göra något mer konkret än bara skriva artik-
lar; jag ville starta en utbildning i innova-
tion och entreprenörskap för medicinare.

Beslutet var inte gripet ur luften. Thomas 
Hedner hade just gått klart utbildningen 
Master of Business Administration vid 
Handelshögskolan. Och på ett seminarium 
hade han träffat Magnus Klofsten som 
berättat hur Linköpings universitet satsar på 
entreprenörsutbildningar.

Dessutom hade han personlig erfarenhet 
av företagande. Året innan hade han exem-
pelvis, tillsammans med några kollegor, 
startat DuoCort AB.

– v i s s t ä r d e t v i k t i g t med forskning. Men 
det gäller att skapa värden för samhället 
också. Med hjälp av docent Boo Edgar, chef 
för masterprogrammet GIBBS, startade jag 
så småningom Enheten för innovation och 
entreprenörskap vid Sahlgrenska akade-
min. För att ge större tyngd åt forskningen 
där beslöt jag att doktorera en andra gång, 
nu i företagsekonomi. 

Avhandlingen, som handlar om läkeme-
delsföretag i omvandling, försvarade han i 
slutet av januari.

Sedan dess har telefonen gått varm.
För ungefär samtidigt kom Astra Zenecas 

besked att man lägger ner sin verksamhet i 
Södertälje.

Och Thomas Hedners svar på alla frågor 
om hur det kommer att gå nu är dubbelt: Å 
ena sidan är det ju inte roligt för alla dem 
som förlorar sina jobb. Å andra sidan kom-
mer det snart att skapas ännu fler arbeten.

– j ä m f ö r m e d va d som hände i Uppsala för 
tio år sedan. Pharmacia lade ner, närmare  
3 000 anställda fick gå. Men nu är cirka   
4 500 personer sysselsatta i mindre och mel-
lanstora medicinföretag. Detta ger sannolikt 
större framtida möjligheter för högutbil-
dade unga människor inom sektorn. 

Big Pharma kallas de, jättarna inom 
läkemedelsbranschen som kräver enorma 
investeringar för att gå runt. Ett nytt 
läkemedel tar 10–12 år att ta fram och kan 
kosta uppemot 4 miljarder dollar. Eftersom 
patentet går ut efter 20 år har företaget 8–10 
år på sig att ta projektet till vinst.

– Inte undra på att de inte vågar satsa 
på osäkra kort! Istället kör de varianter av 
de mediciner som redan finns. Spännande 
upptäckter görs istället på universiteten och 
vid de mindre företagen.

Thomas Hedner själv är ett lysande 

exempel. I höstas såldes nämligen DuoCort 
AB för drygt en miljard kronor. Det preparat 
man tagit fram är tänkt för en patientgrupp 
som storbolagen inte riktigt brytt sig om. 
Det handlar om de cirka 250 000 människor 
i Europa som lider av Addisons sjukdom och 
som ständigt måste få tillskott av kortison 
för att överleva.

– Tidigare fick de tabletter som måste tas 
tre gånger om dagen. Hjärt-kärlsjukdomar, 
fetma och benskörhet var vanliga biverk-
ningar som bland annat beror på att tablet-
terna ger ett alldeles för jämnt tillskott av 
kortison – det naturliga är att ha mycket 
kortison i blodet på morgonen och lite på 
kvällen. Den medicin vi utvecklat ger en 
mer normal kortisontillförsel över dygnet, 
vilket i princip medför att biverkningarna 
försvinner.

p u l s pa r t n e r s k a l l a s den inkubator som 
stöttat DuoCort. Men Thomas Hedners 
grupp har ytterligare tre företag på gång. 
Det handlar om bättre mediciner när det 
gäller prostatacancer, bakteriell vaginos 
samt ögonsjukdomen epidemisk keratokon-
junktivit.

Dessa bolag är bara exempel på det 
väldiga systemskifte som är på gång inom 
företagsvärlden, menar Thomas Hedner. 
Det gäller läkemedelsindustrin men också 
telekommunikation, skivbranschen, bokför-
lag, kanske även matproduktion.
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16 profilen

T H o m a s H e d n e R 

y r k e: Läkare, professor i klinisk farmakologi.

a k t u e ll: Har nyligen disputerat i företagsekonomi vid 
Linköpings universitet på avhandlingen Change in the  
Pharmaceutical Industry.

fa m i l j: Hustrun Nina, fyra vuxna barn  
samt labradoren Myrra.

b o r: Intorp Säteri utanför Ulricehamn.

i ntr e s s e n: Företagande, restaurera gamla byggnader, 
jakt, historia.

s e n a st l ä sta b o k: Steve Jobs – en biografi,  
av Walter Isaacson.

s e n a ste fi lm: Sherlock Holmes – a game of shadows.

favo r itm u s i k: Bruce Springsteen  
(som är 1 dag äldre än jag).

favo r itm at: Vilt och fisk.

st y r k a: Entusiastisk, ihärdig och entreprenöriell.

svag h e t: All slags byråkratisk hantering.

fö r e b i ld e r: När det gäller entreprenörskap: Michael 
Phelps: ”Tänk, tänk stort, tänk det största du kan – allt är 
möjligt.” Inom vetenskap: Marie Curie: “I taught that the way 
of progress was neither swift nor easy.”

2005 gick thomas Hedner den 80 mil långa  
vandringen till santiago de Compostela.

– Flera saker driver på utvecklingen, 
bland annat Internet. Ett litet företag med 
kanske femton anställda kan ha ett nätverk 
med tusen experter spridda över hela jor-
den. De kan samarbeta med andra forskare, 
entreprenörer, finansiärer och kunder på 
helt nya sätt. Patentmöjligheterna och 
värdeskapandet kan man sedan dela på för 
att skapa nytta så optimalt och snabbt som 
möjligt.

Inte bara universiteten utan hela samhäl-

let måste därför satsa mer på att stödja 
innovation och företagande, förklarar 
Thomas Hedner. Och studenterna måste 
få in entreprenörskap i sina utbildningar. 
För Astra Zenecas nedläggning i Södertälje 
kommer sannolikt att följas av fler föränd-
ringar i branschen som det gäller att vara 
beredd på. 

– Framgång handlar ofta om att ha 
en vision, ett mål och en strategi och om 
att inte blicka bakåt. Det är klart att man 
riskerar att misslyckas ibland och visst kan 
det vara frustrerande att arbeta hårt och 
sedan inte nå de resultat man hoppats på. 
Men under tiden har man lärt sig något, 
och det kan vara lika viktigt som att lyckas. 
Framgång handlar ofta också om att skapa 
värde, inte bara för sig själv, utan för andra. 

va r f i n n s d e s t o r a behoven inom medi-
cin? Det är den fråga man måste utgå ifrån, 
menar Thomas Hedner.

– Ta Medicines for Malaria Venture i 
Schweiz som ett exempel. Det är en icke 
vinstdrivande stiftelse med cirka 50 anställ-
da som tar fram medicin mot malaria, något 
som de stora läkemedelsjättarna inte trott 
vara lönsamt. 

I informationssamhället kommer allt fler 
gränser att suddas ut, spår Thomas Hedner. 
Det gäller även universitetsutbildningar. 

– Vi kommer att få fler virtuella platt-
formar där den lärare som är bäst inom ett 
visst område får undervisa, vare sig han 
eller hon kommer från Göteborg, Uppsala 
eller kanske Los Angeles. Vi blir också 
tvungna att ändra vår pedagogik i grunden 
och bli mer av handledare än traditionella 
lärare. Det är 25-åringarna som leder den 
här utvecklingen och förhoppningsvis kom-
mer de att låta oss äldre vara med. För jag 
har ju ett jättespännande jobb och skulle 
mycket väl kunna tänka mig att hålla på 
tills jag är 75. Men då gäller det att veta när 
det är dags att släppa sina projekt och låta 
ungdomarna ta över. Det där har vi svårt för 
inom akademin.

Den äldre generationen kan istället 
bidra med den erfarenhet som tar tid att 
utveckla. För kunskap handlar inte bara om 
teori. Thomas Hedners masterutbildning i 
entreprenörskap innehåller exempelvis ett 
år praktik.

– ”Learning by doing” är ju något som 
medicinare redan är vana vid – den som 

ska opereras är nog tacksam om kirurgen 
övat innan och inte bara läst boken. Själv 
kan jag fascineras över hur mycket kunskap 
människor förr i tiden hade i händerna, 
trots att de saknade formell kompetens. Jag 
har en 1500-talsgård utanför Ulricehamn dit 
jag forslat tre gamla timmerstugor, en från 
Hälsingland och två från Norge, som jag 
låtit montera ner och sedan sätta upp igen. 
Det är som att bygga med lego, allt passar 
perfekt.

f ö r g a m l a h u s är ytterligare ett av Thomas 
Hedners intressen. När han inte har fullt 
upp med studenter, doktorander och unga 
företagare, åker han till gården och putsar 
eller snickrar.

– För några år sedan var min fru och 
jag i Fazana, en gammal romersk by i 
Kroatien, känd för sin amforatillverkning. 
Vi råkade träffa ett par från Partille som 
hade ett hus där som vi tyckte såg trevligt 
ut. De berättade att ett liknande hus var till 
salu. Så vi köpte det och håller nu på med 
restaureringen. Jag tycker om att ta fram 
gamla miljöer, samtidigt som jag inte är 
någon fanatiker, varje detalj måste inte vara 
exakt. Men det är viktigt att göra något helt 
annat ibland. Det kan handla om att måla 
på ett gammalt hus. Eller om att lämna alla 
bekymmer bakom sig och bara vandra en 
månad. 

»Framgång handlar ofta också om att skapa värde, 
inte bara för sig själv, utan för andra

Foto: PrIvat
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känner du till u-landsföreningen vid 
gu och chalmers?

inte det. det är en ideell universi-
tetsförening som stöttar småskaliga 
utvecklingsprojekt i afrika. 

nu hoppas man nå fler.

f ö r e n i n g e n h a r i da g bara 40 
medlemmar. Att det inte är fler beror 
enligt Magnus Holmstrand, adminis-
trativ chef på Chalmers, på att verk-
samheten till stor del har varit okänd. 
Nu ska det bli ändring på den saken. 
Hemsidan har uppdaterats, en liten 
folder har tryckts upp och man tänker 
passa på att presentera föreningen vid 
olika möten. 

– När vi talar om för andra vad 
vi gör blir många intresserade, 
men det räcker inte, säger Magnus 
Holmstrand. 

Under åren har föreningen, som 
är öppen för anställda vid GU och 
Chalmers, bedrivit bistånd i en rad 
olika länder, till exempel Sierra 
Leone, Tanzania, Etiopien, Uruguay 
och Bolivia. Föreningen bildades 
under upprorsåret 1968. En av 
initiativtagarna var den kände fysik-
professorn Karl-Erik Eriksson, som 
fortfarande är aktiv. Upprördheten 
var stor över att Sveriges bistånd inte 
nådde 1 procent av BNP. Idén föddes 
att bilda en förening, där anställda 
skulle avsätta 1 procent av sin lön för 
att bidra till en bättre värld. 

Till skillnad från större 
hjälporganisationer finansierar 
U-landsföreningen enbart småskaliga 

projekt i mindre byar där man vet att 
pengarna når fram. 

– Alla bidrag går direkt till män-
niskor med behov, det finns inga 
mellanhänder, inga administrativa 
avgifter. Vi följer också upp projekten, 
säger Magnus Holmstrand. 

Syftet med biståndet är att minska 
fattigdomen, öka demokratiseringen 
och att bidra till en hållbar utveckling. 
Ett projekt, som 
nyligen avslutats, 
är biståndet i en 
by i norra Sierra 
Leone. Där gick 
föreningen in och 
satsade cirka  
150 000 kronor. 

– d e t ä r e t t av 
världens fat-
tigaste och mest 
korrumperade 
länder. Mellan 
1991 och 2002 
rasade ett blodigt 
inbördeskrig mel-
lan regeringen och 
Revolutionära enhetsfronten. Trots 
att landet är rikt på naturtillgångar 
kommer det inte människorna till 
godo utan hamnar i händerna på ett 
fåtal rika. 70 procent av befolkningen 
lever på under 1 dollar per dag, 
säger Magnus Holmstrand som själv 
besökte byn för några år sedan. Han 
slogs av hur fattigt och eländigt det 
var samtidigt som han imponerades 
över kvinnornas kraft. 

Stödet har bland annat gått ut på 
att lära kvinnorna att odla kassawa – 
den viktigaste näringskällan. 

– I samma by har föreningen tidi-
gare finansierat bygget av ett säkert 
sädesförråd där bönder kan låna 
utsäde och grävt ett antal brunnar. 
I två andra orter i Sierra Leone har 
föreningen med hjälp av Sida-bidrag 
startat två yrkesskolor för smeder, 

snickare och sömmerskor. I Ghana har 
vi gett stipendier till unga för att de 
ska kunna studera vidare.

– Vi hoppas att vår hjälp ska leda 
till utveckling, enligt principen 
hjälp till självhjälp, berättar Magnus 
Holmstrand. 

Beata Agrell, senior professor i lit-
teraturvetenskap, gick med för drygt 
tio år sedan. 

– Jag kände att jag ville följa mitt 

samvete och dra mitt strå till stacken. 
Även ett litet belopp på 50 kronor per 
månad gör en stor skillnad för utsatta 
människors liv, säger hon. 

d e t n ya p r o j e k t e t handlar om att 
stötta produktion av ananasprodukter 
i byn Edumafa i Ghana. 

– Vi har ännu inte tryckt på knap-
pen, säger Magnus Holmstrand. Vi 
har en person på plats, Magdalena 
Eriksson, dotter till Karl-Erik 
Eriksson, som ska hjälpa oss att gå 
vidare. 

– Alla pengar når fram, upprepar 
han. För mig känns det tillfreds-
ställande att tillsammans med sina 
arbetskamrater verka för en bättre 
värld.   

AllAn Eriksson 

U - l a n d s Fö R e n i n g e n 
V i d g U o c H c H a l m e R s

Föreningen är öppen för anställda 
vid GU och Chalmers, men även  
andra kan ge bidrag. 

Hemsida: http://dinsida.gu.se/ 
foreningar/. Klicka vidare till  
U-landsföreningen. 

Du blir medlem genom att betala 
årsavgiften på 20 kronor. Sedan kan 
du välja att bli månadsgivare och be-
stämmer då själv storleken på belop-
pet, som dras direkt från lönen. 

sädesförrådet i kamaworni, sierra leone, som u-landsföreningen 
finansierade.

en förening som stöttar små projekt

utställningen ubuntu, som fritt över-
satt betyder ”jag finns för att du finns, 
vi skapar varandra”, premiärvisas den 
15 mars på östra sjukhuset. sahlgren-
ska universitetssjukhuset, sahlgren-
ska akademin och röhsska museet 
har i ett unikt samarbete skapat en 
multimediautställning där vårdper-
sonal får möta framtidens vårdform. 
idén bakom är att en personcentrerad 
vård kan korta vårdtiderna och öka 
patienternas delaktighet. under året 
kommer 750 av sjukhusets personal 
att besöka den annorlunda vårdsalen. 
samtidigt öppnas en satellitutställ-
ning på rösska museet, som är öppen 
för allmänheten. 
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TExT HElEnA svEnsson | FoTo JoHAn WingBorg

vad är det som pågår i mattias 
söderpalms lokal? filmmusik 
och skott hörs, lampor blinkar, 
forsränning och marsmänniskor 
som invaderar. jo, här finns en 
spelhall med en fin samling flip-
perspel. 

f ö r e b i l d e n ä r i n g e n speciell 
utan han plockar idéer från 
olika hallar. En lampa med tre 
apelsiner på från Lisebergs 
spelhall för tanken till jackpot 
på en enarmad bandit. En bild 
med filmmotiv under en glas-
skiva från ett spel blir en tavla 
som skapar atmosfär. Fyra flip-
per- och ett cocktailspel står på 
klinkergolvet som Mattias själv 
lagt. Till vardags arbetar han 
som säkerhetstekniker 
på IT-avdelningen, där 
han håller koll på 
eventuella hacker- 
och virusintrång i 
nätverkstrafiken. 

– j a g s k a h a i n 
ytterligare två spel 
och en enarmad 
bandit. De står 
temporärt i skrubben 
här, säger Mattias och 
öppnar dörren som pryds 
av affischer från två SM. 
De hölls 2006 och 2007 precis 
rakt över gatan i ett kontorshotell 
på Möbelgatan. I båda tävling-
arna placerade han sig bland de 
36 bästa av 200. Ett kylskåp med 
coca-cola-dekaler står redo att 
fyllas med drycker till framtida 
spelkvällar. I fönstret står manua-
ler, där ligger diverse reservdelar 
och verktyg för underhåll. 

– Det hela började på sommar-
loven i kiosken på Tjörn, berättar 
Mattias. Där fanns flipperspel 
och jag hängde med min store-
bror som var fanatisk. I Göteborg 
under gymnasietiden i slutet på 
1980-talet var det spelhallen på 

Liseberg som gällde för Mattias 
och hans kompisar. 

– Vi var där flera gånger i 
veckan. Det var rätt billigt att gå 
in på den tiden och hade man 
tur så kunde man dessutom hitta 
mynt som fastnat eller låg kvar i 
myntöppningen, så klarade man 
en hel dag. 

m at t i a s f ö r s ta flipperspel hit-
tade han och dåvarande kollegan 
Tobias på en p-plats i Sisjön. De 
släpade in det på kontoret men 
eftersom en tredje arbetskamrat 
var mer kunnig på kretskort var 
det han som lagade och behöll 

det. 

Mattias blev sugen på att ha ett 
eget och av den legendariske 
Arne i Högsbo köpte hans sitt 
första spel, ett Radical! för cirka 
2 500 kr. Med det låga priset 
kom en hel del arbete. Spelet var 
trasigt och för Mattias blev det en 
utmaning. 

– Det var svårt att få tag i delar 
på den tiden och man fick mejla 
konstiga firmor i Tyskland. Vill 
inte tänka på vad spelet kostade 
mig egentligen! 

Strax därefter köptes ett 
World Cup Soccer 94 och ett par 
månader senare hittade han ett 
likadant på nätet. 

m at t i a s s ta r ta r fotbollsspelet 
och det låter som om vi vore på 
arenan. 

– Jag hade ju redan ett men 
såg då ett andra på Blocket, det 
gick inte att motstå! Det blev 
hemlevererat av en för mig 
okänd kille som kom ner med 
det på släpkärra från Stockholm. 
Bytte det senare mot ett Who 
dunn it? med en norrman på en 
parkering vid Svinesundsbron. 

Mattias märkte efter hand 
att han var bra på att laga 
elektroniken och började hjälpa 
andra. Det är ständigt underhåll 

som gäller, förklarar han, det 
är alltid någon plastbit som 

är trasig eller kretskort som 
trasslar. Reservdelarna 
köper han mest via nätet. 
Mattias drar loss glas-
skivan som täcker ett av 
spelen, lyfter upp det och 
fram träder en värld av 

sladdar och lampor. Bakom 
luckan med display och bild 

från spelet finns kretskorten, 
som en stad sedd ovanifrån, 

samt datorn. 

t i d e n ä r k n a p p för spelande så 
just nu är det samlaren Mattias 
som dominerar. Samlarfokus har 
förändrats under åren. En period 
ville han bara ha de nyaste, fräck-
aste, sedan ett från varje tidspe-
riod och därefter ett från varje 
tillverkare. Nu vill han ha spel 
som han gillar och som fungerar. 

– Det jag söker är variation i 
samlandet, vid sidan om World 
Cup Soccer-spelen som följt mig 
under åren. Jag är inne på det 
femte just nu. 

Om sin samling säger Mattias 
att det känns bra att veta att han 

Mattias flippar ut the trend, skinnväskan som 
jag köpt i Göteborg, funkar både 
som hand- och jobbväska. Den 
har ett stort fack där jag proppar 
ner grejor som stora viktiga 
almanackan, gärna böcker och 
block. I småfacken lägger jag bra att 
ha-grejor som handspriten, nycklar, klädskåpslås 
till gymmet och små tandborstar.

Så har jag en leksaksavdelning med en liten 
Darth Vader figur och en fingerleksak i form av 
en äcklig svart tygspindel med hjärtformade 
snäckan i säkert förvar inuti. Båda har jag fått 
av min man. Extra batterier till musiklyssning på 
mp3-spelaren eller då jag gör intervjuer. Här har jag 
en forskningsskiss (har just lagt in ansökan till VR), 
hundgodis samt det röda plasthjärtat min man gav 
mig. I hemliga facket finns en mobiltelefon och ett 
spårvagnskort. Jag har nu två väskor men målet 
är en.

Den lila väskan, en greenbag i återvinningsbar 
polypropen, är köpt i NYU Bookstore i New York 
för ett par dollar, ihop med inköp av böcker. Det 
är min bära böcker-väska – mycket använd, den 
börjar gå sönder. Det mesta av mitt aktuella 
arbetsmaterial finns här, tillsammans med den 
ganska nya forskningsdagboken som jag inte 
riktigt kommit igång med att skriva i.

Mitt pågående forskningsprojekt är en lärobok 
för studenter på personalvetarprogrammet, en 
sammanfattning av den kunskapsbank de ska ha 
när de går ut, som är baserad på dagboksanteck-
ningar och intervjuer med personalare. Det är 
viktigt för studenterna med den röda tråden redan 
från starten (något som saknas idag) så att de vet 
vilket arbete som ligger framför dem.

tex t & Foto: HElEnA sv Ensson

min väska

Skinnväskan: almanacka, kvitto, småmynt, hand-
sprit, nycklar, klädskåpslås, små tandborstar, plån-
bok, novalucol, försvarets hudsalva, reservbatteri, 
star Wars-figuren darth vader, svart tygspindel, 
snäckhjärta-portmonnä, jobbnycklar, passerkort, 
forskningsskiss, hundgodis, pennor, visitkort med 
hållare, plasthjärta, mobiltelefoner, spårvagns-
kort. Den lila: forskningsskiss, arbetsdagbok, 
aktuellt arbetsmaterial, böcker.

Ylva Ulfsdotter 
Eriksson
Lektor vid sociologiska 
institutionen

flippar
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har spelen och att han kan klappa 
på dem ibland.  

Mattias startar upp White 
Water 92, Lord of the Rings och 
tillsammans med ljudslingan från 
Revenge from Mars, som redan 
står på, är det ett sammelsurium 
av musik och ljudillustrationer, 
blinkande lampor i olika kulörer, 
figurer som rör sig och tecknade 
filmer. Är det inte svårt att kon-
centrera sig då? frågar jag, men 
Mattias ler och säger att det är 
just detta som är charmen och att 
man helt går in i sitt eget spel. 

f l i p p e r ä r e t t skicklighetsspel 
och med ett visst mått av tur 
handlar det om att genom boll-
kontroll styra hastigheten på spe-
let. Varje spel har sina speciella 
modes, uppdrag, i olika steg som 
ofta är tidsbestämda och som 
kan ge extra bollar. Det kan vara 
att ta sig till världsmästerskapen 
i fotboll eller att behålla ringen 

i kampen om den. Mattias drar i 
”plungern”, kulan skjuts iväg och 
träffar ”Buy Ticket!”. En lampa 
tänds, han är i Dallas! Kulan rull-
lar tillbaka ner, träffar flipprarna, 
stannas upp en stund för sikte, 
skjuts iväg igen och går rakt in 
i mål och en lampa i den stora 
fotbollen tänds. I Boston tänds 
”Light Hurry Up” och ”Boston Tea 
Party” startar. En tedrickande 
hund dyker upp på skärmen och 
raskt ska han försöka få ett slut 
på drickandet. 

Jag undrar om det är något 
speciellt spel han skulle vilja ha. 
Svaret blir att han ägt de flesta av 
de 40–50 som finns och med pri-
ser runt 50 000 kr är han nu inte 
intresserad av något nytt. Vad är 
då det bästa med flipperspel frå-
gar jag till sist.

– Det är att det är så snyggt, 
det blinkar fint, speciellt när det 
är mörkt, då får man en skön 
känsla i magen. 

m aT T i a s s ö d e R pa l m

a r b e te: Säkerhetstekniker på  
IT-avdelningen.

fa m i l j: Fru och två barn.

b o r: Trävilla från 1920-talet i Mölndal.

i ntr e s s e n: Flipperspel, taekwondo, 
geocaching och ölbryggning.

l ä n k a r:  
www.svenskaflippersallskapet.com/, 
www.parts4pinballs.com/

dessa spel har mattias i sin samling:
Revenge from Mars Pinball 2000 
World Cup Soccer 1994 
White Water 1992 
Lord of the rings 2003

ska fram:
Blackout 1980 
Roller Disco 1980 
Bally Circus, enarmad bandit från början 
av 1970-talet 

fac k u t t ryc k
flipperspel: Elektromagnetiskt spel, från 
engelskans ”flipper”, som på engelska be-
tecknar paddlarna snarare än själva spelet.

cocktailspel: Ett lågt, ofta åttakantigt,  
flipperspel som man sitter vid.

plunger: den spak man skjuter in kulan i 
spelet med.

tilt: när man skakar, slår eller flyttar på 
flipperspelet mer än tillåtet tiltar spelet och 
bollen avslutas omedelbart.

nudga: att lätt stöta till flippret framifrån 
eller från sidorna och på så sätt manipulera 
den nästintill friktionslösa flipperkulan att 
komma ur farliga lägen.

inlane: En ränna till höger eller vänster 
om respektive flipper som rullar bollen till 
flippern. 

outlane: En ränna till höger eller vänster 
om respektive inlane som rullar bollen 
genom utkanten av spelet, så att bollen 
förloras. 

sdtm: (straight down the middle, ungefär 
”rätt ner i mitten”: ett läge då kulan från en 
viss plats på spelplanen åker rakt ner mel-
lan flipprarna, utan möjlighet att räddas.

 

mattias söderpalm spelar tillsammans med barnen ossian, 8 år, och ditte, 6 år.
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TExT AllAn Eriksson | FoTo JoHAn WingBorg

i  t r ä f fa s da g e n före 
disputationen på arbets-

rummet, på fjärde våningen 
på Handelshögskolan. Boken 

är tryckt och klar sedan några 
veckor men ändå är Anja nervös och ängslig 
över hur det ska gå.  

– Det är den första sammanläggnings-
avhandlingen som läggs fram på min insti-
tution och man är ju, som alla andra, rädd 
för att den stora bluffen ska avslöjas, säger 
hon på fullt allvar. 

Resultatet av fem års arbete sammanfat-
tat i 134 sidor. Samtidigt finns känslan av 
lycka i luften. Hon konstaterar att avhand-
lingen har varit det roligaste hon gjort i hela 
sitt liv. 

– Det är helt fantastiskt. Att skriva en 
avhandling har varit en drömsysselsättning. 
Alla har sagt till mig att du kommer att vara 
så trött på det, men det är jag inte. Jag är 
otroligt sugen på att fortsätta skriva artiklar 
på det material jag har. 

t o l k e n a f fa n , som står vid hennes sida, är 
både rörd och glad. 

– Jag kunde knappt tro att det var sant 
när Anja berättade för mig att handledaren 
Claes Alvstam hade ordnat så att jag kunde 
komma hit till disputationen. Jag är oerhört 
tacksam. Det som Anja har gjort är en fin 
och seriös sak. Jag är glad om jag har kun-
nat hjälpa till, säger han ödmjukt. 

Det märks att de känner varandra väl. 
Anja och Affan har under de senaste åren 
umgåtts intensivt under ett par veckor per 
år. Ibland 24 timmar om dygnet. De har 
bråkat, grälat, skrattat. Och på vägen har 
de blivit goda vänner. Anja beskriver Affan 
mer som en forskningsassistent än tolk.

– Vi fick leta upp kvinnorna och där har 
Affan varit till stor hjälp. Han har ordnat 
allt praktiskt, bokat intervjuer och planerat 
resor. Sedan kunde allt hända. Vi hade 
kanske bestämt att göra ett antal intervjuer 
i en viss by, men så regnade vägen bort eller 
så gick bilen sönder och så fick vi på kort 
varsel få tag på en motorcykel men utan att 
det fanns några hjälmar. 

För Anja var det självklart att Affan 
skulle vara med på den stora dagen. 

– Vi har samlat ihop materialet tillsam-
mans under ganska stor möda. Det hade 

känts konstigt om han inte var med när vi 
gick i hamn. Ingen annan känner materialet 
lika bra som han. 

u n d e r d e s e n a s t e fem åren har Anja rest 
fram och tillbaka flera gånger till Penang i 
Malaysia. Totalt har hon tillsammans med 
Affan intervjuat 80 malaysiska kvinnor som 
inte syns i den officiella statistiken. 

Arbetet har varit roligt, tidsödande och 
jobbigt på samma gång, berättar Anja som 
tänker tillbaka på alla intervjuer som hon 
gjorde på marknader eller i kvinnornas hem.

Anja, forskare. Affan, tolk.
de finns inte med i någon 
statistik, ändå jobbar de.

anja Franck har rest runt 
i Malaysia för att kartlägga 
kvinnors osynliga arbete. 
Med sig hade hon tolken 
Zul affan bin ramli vars 
insats till avhandlingen var 
ovärderlig. han kom till 
anjas disputation. 

Bilden av kvinnan i utvecklingsländer som ett offer är ofta missvisande, menar Anja Franck som tillsammans 
med tolken Zul Affan bin ramli har intervjuat 80 malaysiska kvinnor.  
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a n ja k a R l s s o n F R a n c k

a k tu e ll: Nyligen disputerat på avhandlingen 
From formal employment to street vending. 
Women’s room to maneuver and labor market de-
cisions under conditions of export-orientation – the 
case of Penang, Malaysia. Institutionen för kultur-
geografi och ekonomisk geografi.

i dag : Arbetar halvtid på Centrum för Europa-
forsknng. Har också fått ett postdok -stipendium 
från Adlerbertska Forskningsstiftelsen för att 
studera markkonflikter som en följd av turismindu-
strins framfart i Penang.

å ld e r: 38 år.

fa m i l j: Mamma, syster, man, två döttrar, syskon-
barn, svärfamiljemedlemmar och vänner. 

i ntr e s s e n: Tycker om samhällsdebatt. Och att 
pyssla. Samt det mesta som innefattar att jag får 
umgås med familj och vänner – här hemma och långt 
borta. 

oa n a d ta l a n g : Jonglör och eld slukerska.  
Distriktsguldmedaljör i boule.

– I början upplevde jag intervju-
situationen som rätt kaotisk. Det 
var mycket ljud överallt. Kvinnorna 
jobbade ju samtidigt, de var ibland 
tvungna att gå därifrån, barnen 
kom hem från skolan och folk slog 
sig ner och undrade vad vi gjorde. 
Men Affan var väldigt skicklig på att 
parera allt som hände och att följa 
upp där vi var i samtalen. 

u n d e r t vå o c h e n h a lv månad 
var Anjas familj med. De bodde i ett 
pyttelitet rum hos en storfamilj på 
12 personer som Anja lärde känna 
redan 1995 när hon reste runt i 
Malaysia. Att få bo så nära en familj 
var en stor fördel jämfört med att bo 
på hotell, upplever Anja. 

– När jag sedan åkte ner själv då 
visste barnen vem jag bodde hos och kunde 
skicka med beställningslistor på malaysiskt 
godis. Sedan har Skype revolutionerat livet 
för arbetande föräldrar som är långt borta. 
Tänk att man kan ha daglig kontakt och att 
barnen kan visa upp sina teckningar. 

Att det just blev Malaysia berodde på 
flera saker. Anja hade själv rest ganska 
mycket i Sydostasien tidigare och av alla 
länder i regionen har Malaysia lägst andel 
kvinnor på den formella arbetsmarknaden. 
Detta trots att landet har näst högst BNP i 
Sydostasien, fler kvinnor i högre utbildning 
än män och trots att kvinnor föder allt färre 
barn. Detta väckte hennes nyfikenhet. 

– Malaysia har gått från att vara ett 
utvecklingsland till ett medelinkomstland 
på oerhört kort tid. Men trots snabb eko-
nomisk tillväxt och ökad utbildningsnivå 
har kvinnor aldrig kommit upp i över 50 
procents förvärvsfrekvens. Förklaringen är 
att kvinnor stannar kort tid på den vanliga 
arbetsmarknaden.

Kvinnornas begränsade möjligheter 
till fast jobb påverkar även deras rätt till 
pension, sociala skyddsnät och barnomsorg. 
Kvinnorna riskerar också att bli mer bero-
ende av männen. 

Anja förvånades över att det finns så 
få studier om kvinnors osynliga arbete. 
Eftersom de huvudsakligen jobbar i den 
informella ekonomin syns de inte i den 
officiella statistiken. 

– En majoritet av världens arbetare finns 
inom den informella ekonomin. Men efter-
som vi inte kan kvantifiera den krävs det 
andra metoder. Man måste helt enkelt ut 
och se vad de gör och ställa frågor. 

Vad säger din studie om kvinnors arbetsvillkor 
i andra utvecklingsländer?

– Exportorienterad utveckling framhålls 
som en modell för att skapa arbetstillfällen. 
Men i det malaysiska fallet klarar den inte 
att upprätthålla kvinnors deltagande på 
arbetsmarknaden under en längre tid. Om 
länder ska exportera sig ur en slags under-
utveckling, måste modellen åtföljas av en 
rad sociala reformer på arbetsmarknaden, 
om det ska vara hållbart i längden. 

Anja framhåller också att det finns en 
mängd andra faktorer som påverkar dessa 
kvinnors möjligheter. Dels vilka krav de 

stora industrierna ställer på arbetarna, dels 
vilka normer som finns i samhället.   

på f l e r a s ät t utgör den exportorienterade 
utvecklingsmodellen det perfekta äktenska-
pet mellan kapitalismen och patriarkatet, 
menar Anja. Ett: kapitalismen är intresserad 
av billig arbetskraft som är lätt att göra sig 
av med. Och unga, ogifta kvinnor är bil-
ligast att anställa. Två: Den sociala normen 
säger att gifta kvinnor ska vara hemma och 
ta hand om barnen. När kvinnorna gifter 
sig passar det därför både arbetsgivare och 
familjer att de inte längre jobbar i fabri-
kerna.

Men bilden av kvinnorna är inte natt-
svart och ensidig, påpekar Anja. Även om 
arbetsvillkoren är tuffa och lönen ofta dålig, 
gör kvinnorna aktiva val för att klara av sin 
försörjning. 

– Även om kvinnorna är förtryckta på 
arbetsmarknaden är de inte passiva offer. 
Tvärtom gör många av dem aktiva och stra-
tegiska val för att bemästra den situation de 
befinner sig i. 

f ö r a n j a f r a n c k , som är uppväxt med 
engagerade 68-föräldrar och blivit fostrad 
i den svenska kvinnorörelsens anda om 
rätten till försörjning, har det också varit 
en nyttig omprövning av förutfattade 
meningar. 

– Jag kommer dit som en svensk medel-
klasskvinna och intervjuar kvinnor från en 
helt annan kulturell kontext. Jag har dragit 
mig för att tolka för mycket, utan har istället 
försökt återge kvinnornas berättelser och 
satt dem i ett större globalt sammanhang.

Det är exempelvis lätt att dra förhastade 
slutsatser om exempelvis jämställdhet och 
jämlikhet. För många malaysiska kvinnor 

har exempelvis begreppet ”hemmafru” en 
annan innebörd än hos oss. Det betyder inte 
att de inte arbetar.

– Jag som hade läst så mycket postko-
lonial teori trodde att jag var rustad för 
att inte hamna i de lätta fällorna, men det 
gjorde jag ändå. Jag tror att jag blivit mer 
medveten om att kontexten, det vill säga 
samhället och kulturen, har stor betydelse, 
vilket man måste respektera. Det finns ett 
inte ett enda sätt att se på utveckling eller 
jämställdhet. Det finns inte en väg. 

äv e n t o l k e n a f fa n säger att han har lärt 
sig mycket av Anja och fått upp ögonen för 
kvinnornas arbetsvillkor i samhället. 

– Jag ser helheten mycket bättre nu, 
säger han. 

Några dagar efter disputationen ringer 
jag upp Anja. Hon bubblar av glädje: 

– Det gick faktiskt jättebra. Opponenten 
sade så många snälla saker om avhand-
lingen och kvällens fest var fantastisk. 

intervju hemma hos en av respondenterna i byn teluk Bahang. genomgång av intervjuguiden inför intervjuer på marknaden i teluk Bahang.

»En majoritet av världens arbetare 
finns i den informella ekonomin. 
Men eftersom vi inte kan kvantifi-
era den krävs det andra metoder.«

Foto: PrIvat



somliga har gymnasieutbildning, andra 
kan inte ens läsa. en del har kontakt med 
sina släktingar, med det finns också de som 
har förlorat allt.

det handlar om ensamkommande 
flykting barn, ett samarbetsprojekt mellan 
forskare vid göteborgs universitet och fou 
i väst.

– f o r s k n i n g s k a i n t e hamna i skrivbords-
lådan utan komma till användning, förkla-
rar Live Stretmo, doktorand vid institutio-
nen för sociologi och arbetsvetenskap samt 
Charlotte Melander, universitetslektor vid 
institutionen för socialt arbete.

De arbetar inom ett så kallat FoU-projekt 
om ensamkommande barn, en flykting-
grupp som ofta uppmärksammas i medierna 
men på vitt skilda sätt: handlar det om barn 
med svåra upplevelser? Eller kanske om 
lycksökare som låtsas vara yngre än de är?

De motsägelsefulla bilderna och de 
implikationer detta ger för den policy som 
utformas kring dem är något som Live 
Stretmo undersöker i sitt avhandlingsar-
bete. Samtidigt har Charlotte Melander 
forskat om somaliska flyktingar. Så när FoU 
Väst 2009 bjöd in till ett nätverk av forskare, 
socialarbetare, lärare och andra som ägnar 
sig åt frågor som rör barn och ungdomar, 
blev det naturligt för de båda forskarna att 
ansluta sig. Tillsammans med FoU Väst och 
med medel från Flyktingfonden startade de 
sitt projekt som består av två delar:

– Den första handlar om att gå igenom alla 
personakter för de ensamkommande barn 
som kom till Göteborgsregionen 2008. Den 
här typen av undersökningar berör mycket 
känsligt material och måste därför etikprövas 
vilket tar tid. Men FoU har hjälpt till att skapa 
ingångar, förklarar Live Stretmo.  

Den andra delen består av intervjuer. 
– Det är en unik studie, påpekar 

Charlotte Melander. Vi intervjuar bland 
andra lärare, socialsekreterare, hälsoutre-
dare och familjehemsföräldrar. Men inte 
minst viktigt är att vi också pratar med 
flyktingbarnen själva. Det är intressant men 
också svårt eftersom de är så fåordiga om 
sina upplevelser innan de kom till Sverige.

e n p oä n g m e d projektet är att forskarna 
hela tiden utbyter rapporter och feedback 
med nätverket av socialsekreterare, skolper-
sonal och andra resurs- och myndighetsper-
soner.

– Det vanliga är annars att man samlar 

in material, gör en analys och sedan presen-
terar sin rapport på en konferens, påpekar 
Charlotte Melander. Här gäller det att hitta 
en balans mellan att samarbeta med de 
professionella i ett gemensamt utvecklings-
arbete och samtidigt skapa en distans till 
empirin i den teoretiska analysen. 

Vilket är då det största problemet för dem som 
arbetar med ensamkommande barn?

– Många unga mår dåligt under själva 
asylprocessen, förklarar Live Stretmo. Så 
hur väl man än vill kan exempelvis en soci-
alsekreterare inte trolla bort barnens rädsla 
för att bli avvisade. Ett annat problem är att 
skapa långvariga, kärleksfulla relationer till 
vuxna som inte klipps av när ungdomarna 
blir 18 eller 21 år.

Finns det då några problem med att arbeta 
tillsammans med FoU i Väst?

– Anställningsförhållandena kan vara 
komplicerade, menar Live Stretmo. Jag är 
tjänstledig på 50 procent för att arbeta vid 
FoU Väst och Charlotte är konsult i projektet. 
Det hade varit bättre om det fanns mellan-
rum i våra tjänster där man i perioder kunde 
vara anställd både i FoU i Väst och vid GU. 

– Kanske borde det finnas en särskild 

pott med pengar för samarbete kring tredje 
uppgiften, föreslår Charlotte Melander. 
Europeiska flyktingfonden till exempel 
betalar bara medel till den som har 50-pro-
cents finansiering från sitt lärosäte, och 
det är ju inte så lätt att få. Samarbete med 
övriga samhället borde stimuleras mer. 
Inte minst för att man ute på fältet får upp 
ögonen för frågor som man aldrig hade 
reflekterat över inne på sin kammare.

så mår flyktingbarnen

– Ett problem är att barnen har så olika förutsättningar, de går inte att klumpa ihop, förklarar Charlotte melander och live stretmo.

F ly k T i n g b a R n

Barns välbefinnande och familjers villkor
FoU i Väst/GR sammankallar ett nätverk för forsk-
ning som rör barn och familjer, ur ett brett perspek-
tiv. I nätverket deltar bland andra institutionerna 
socialt arbete, sociologi, vårdvetenskap, pedagogik 
och psykolog vid Göteborgs universitet samt läns-
styrelsen. För andra året i rad arrangerar nätverket 
en stor regional konferens för att sprida kunskap 
till personer som arbetar med barn och familjer, 
beslutsfattare, studenter och allmänheten. Just nu 
söker man föreläsare till höstens konferens. Det har 
också gjorts en publikation om aktuell forskning 
kring barn och familjer.

22 reportage

TExT EvA lundgrEn
FoTo JoHAn WingBorg
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a l l m ä n i n t r e s s e 
och demokrati 
kontra varumärken 
och kostnadseffekti-
vitet – vågar vi lyfta 
frågan? Professor 
emeritus Lennart 
Lundqvist har kom-
mit ut med en bok 
betitlad Slutet på 
yttrandefriheten 

(och demokratin), en bok som rekom-
menderas till alla som är intresserade av 
den nuvarande samhällsutvecklingen. 
Som en sann akademiker skriver han 
inte enbart att utvecklingen är på väg åt 
ett visst håll utan han försöker verkligen 
också förklara varför. Hans huvudtes är 
att det allmänna bästa, allmänintresset 
eller det allmänna goda idag är ifråga-
satt av ekonomismen.

Utgångspunkten är att det blivit så 
tyst på våra arbetsplatser, något som LO 
och Seco hade som rubrik på en kampanj 
för något år sedan, vilket Lundqvist illus-
trerar med ett fall vid Lunds universitet. 
Där kritiserade en professor emeritus 
ett omorganisationsbeslut föranlett av 
besparingskrav. Han riktade kritiken till 
först universitetets ledning och sedan 
till den lokala tidningen. För detta miste 
han de förmåner i form av rum, material 
med mera som han hade och blev rakt av 
utkastad. Detta innebär de facto ett brott 
mot repressalieförbudet i tryckfrihetsför-
ordningen men universitetet med flera 
gjorde det till ett arbetsmiljöproblem. 
Han hade ju, påstods det, skadat institu-
tionen, medarbetarna och universitetet 
även om man inte kunde konkretisera på 
vilket sätt.

p r o f e s s o r n h a d e uppträtt som en 
whistleblower och för detta råkat illa 
ut. I stället för att diskutera kritiken och 
kanske ta åt sig den angriper univer-
sitetet budbäraren. I detta fall, menar 
Lundqvist, står yttrandefriheten och där-
med demokratin mot ekonomi och makt. 
Lundqvist redogör, med källhänvisning 
till dokument och personer, mycket 
utförligt för varje steg i processen för 
att visa hur yttrandefriheten begränsas 
genom påhittade etikettsregler och orga-
nisatorisk manipulering. Det är natur-
ligtvis vanskligt att beskriva tendenser 
via enstaka fall men han tar även upp 
andra som Anders Ahlmark, ”Fången 
på fyren”, Ingvar Bratt från Bofors med 

flera. För att ta ett närliggande exempel 
läste vi i Göteborgs-Posten den 7 mars 
i år hur ordföranden i styrelsen för 
Göteborgs Spårvägar anklagade vice 
ordföranden för illojalitet och inkompe-
tens. Vice ordföranden var orolig för att 
ett italienskt bolag möjligen inte skulle 
betala fakturor för att reparera spår-
vagnar som inte hållit måttet (och där 
man beställt nya spårvagnar från samma 
företag). Ordföranden säger enligt 
Göteborgs-Posten: ”som styrelseledamot 
i ett aktiebolag skall du ha bolagets bästa 
för ögonen. En bolagsstyrelse är inte som 
kommunfullmäktige, här skall du inte 
driva politik eller demagogi.” Göteborgs 
Spårvägar är ett kommunalt bolag och 
har som devis på hemsidan: ”Göteborgs 
Spårvägar är göteborgarnas bolag.”

y t t r a n d e t h ä r illustrerar tydligt 
Lundqvists tes om att ekonomismen med 
bolagens varumärke och medborgarna 
som kunder förvandlar det allmännas 
bästa till en fråga om ekonomi. Han skri-
ver: ”De rättsstatliga, folkmaktsinriktade 
och offentligt etiska syften, som den 
tidigare myndighets- och expertstaten 
burit upp, har ersatts med syften som 
ligger nära det privata näringslivets. 
Det innebär att rationalitet, kostnadsef-
fektivitet och produktivitet kommit i 
förgrunden i den offentliga verksamhe-
ten istället för som tidigare demokra-
tivärdena….  Förändringen är inte till 
fördel för demokratisk öppenhet och 
yttrandefrihet. Staten som butik är den 
nya offentliga organisationsformen och 
det får effekter.”

Jag tror att det skulle vara nyttigt 
även för ledningen av Göteborgs univer-
sitet (där för övrigt representanter för 
allmänna intressen är fler än lärarna) att 
läsa boken och fundera över olika motiv 
till omorganisationer, lönesättning av 
såväl undervisande som icke undervi-
sande personal, avtal om avgångsveder-
lag samt utnämningar. Det vore även 
nyttigt för alla oss andra inom universi-
tetet och fundera över den demokratiska 
plikten att säga ifrån.

JAn strid
unIver sIte tsleK tor JMg

Hur står det egentligen 
till med öppenheten? 

I en nyutkommen bok, Slutet på yttrandefriheten (och demokratin), 
beskriver statsvetaren Lennart Lundqvist en samhällsförändring som 
sakta men säkert håller på att urgröpa våra demokratiska rättigheter.   

GU Journalen bad medievetaren Jan Strid att läsa boken. 

Hej cecilia bokenstrand,  
chef för FoU i Väst/GR!

vad kan fou i väst/gr hjälpa forskare med?
– FoU i Väst fungerar helt enkelt som en länk mellan forskning och 
praktik, till nytta för båda parter. I våra projekt kopplas praktiker 
samman med forskare. På så sätt stimulerar vi till forskningsbaserad 
och forskarstödd utveckling av vardagsarbetet inom det sociala 
området.  Men jag vill nog hävda att det blir en kunskapsutveckling 
också för forskningen. Den praktiknära kopplingen gör att man 
börjar ställa nya frågor. Över åren är det ganska många som påbörjat 
sin forskarbana här. 

– Avhandlingsidéer har vuxit fram i FoU-projekt som också 
gett tillgång till ny empiri. Det är inte svårt att locka forskare till 
FoU-aktiviteter och projekt. Här får man arbeta i samspel med en-
gagerade politiker och praktiker och vi har väl upparbetade nätverk 
och kanaler för kunskapsspridning. Inte minst det senare brukar 
upplevas som en fantastisk tillgång av forskare som kommer hit. 

kan man vända sig till er för att få anslag?
– Nej, vi är ingen finansiär. 20–25 procent av vår omsättning utgörs 
av de 13 kommunernas medlemsavgifter och det täcker enbart några 
få tjänster. Resterande del utgörs av externa medel framförallt anslag 
till olika forsknings- och utvecklingsprojekt. Över tid har FoU i Väst/
GR varit ganska framgångsrika i att generera medel och ansökningar 
där vi går samman med andra aktörer är ganska vanligt förekom-
mande. Så vi är ingen finansiär, men ibland en medsökande. Pengar 
är förstås väldigt styrande men vi är noga med att allt vi gör ska vara 
relevant för praktiken och vi har en tät dialog och god förankring i 
våra nätverk kring alla satsningar oavsett finansiering. 

vilka forskare kan vända sig till er?
– Hittills har vi framförallt samarbetat med forskare från Samhälls-
vetenskapliga fakulteten och Sahlgrenska akademin, men vi har 
samarbeten även med forskare från Humanistiska fakulteten och 
Utbildningsvetenskap. Andra samarbetspartner är Vårdalinstitutet 
och Chalmers. Den snabba IT- och teknikutvecklingen inom social 
omsorg och vård öppnar dessutom för nya samarbeten. Vi ingår 
i flera forskningsnätverk, utöver nätverket kring barn, unga och 
familjer finns även forskningsnätverket kring missbruk och beroende 
samt nätverket kring äldreforskning.  

Fo U i Vä sT/g R

FoU i Väst är en forsknings- och ut-
vecklingsenhet inom Göteborgsregio-
nens kommunalförbund (GR). Syftet 
är att vara en mötesplats för forskning 
och praktik och stärka kunskapsut-
vecklingen kring socialtjänst, hälso- 
och sjukvård samt vård och omsorg 
om äldre och funktionshindrade. 

Verksamheten bedrivs i form av 
FoU-projekt som synliggör erfarenhe-
ter, tar tillvara angelägen vetenskaplig 
kunskap, utvecklar ny kunskap och 
visar på goda exempel.

Projekten utformas i samarbete med 
kommunerna och Västra Götalands-
regionen. Projekten kan ha olika upp-
lägg, exempelvis uppdragsforskning, 
följeforskning eller utvärdering. 

FoU i Väst ägs av de 13 kommunerna i 
Göteborgsregionen men större delen 
av verksamheten finansieras med ex-
terna medel.

Läs mer på www.grkom.se/fouivast
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d e t h a r va r i t e n f r ö j d att delta i 
Vision2020-arbetet men trots det så 
saknas något väsentligt. Vi har vänt 
på varje sten, diskuterat alla frågor 
och siat om alla tänkbara scenarion. 
Men vi har inte vågat tala om en profil 
för Göteborgs universitet. Den som 
skulle skilja oss från andra stora inter-
nationella universitet.  

Det är inte helt ovanligt att ame-
rikanska lärosäten lyfter fram sina 
konstnärliga verksamheter centralt. 
Yale Arts och Arts at Harvard, för 
att nämna två. De lyfter också fram 
konstens och humanioras vikt i olika 
sammanhang, exempelvis Harvards 
President Drew Gilip Faust (2010): 
“How can we create minds capable 
of innovation if they are unable to 
imagine a world different from the 
one in which we live now?” I Europa 
har vi en mer ängslig akademisk 
tradition där konstnärliga fakulteter 
och institutioner visserligen ofta har 
en stark autonom ställning men som 
mer sällan påverkar universiteten som 
helhet. Göteborgs universitet skulle 
kunna profilera sig som Europas för-
sta universitet med konstnärlig profil. 

f ö r u t o m e n av de starkare konst-
närliga fakulteterna i Europa så bör 
styrkeområdet kulturarv, Centrum 
för kultur och hälsa, kulturvård vid 
Naturvetenskapliga fakulteten (inklu-
sive DaCapo), kulturvetenskaper vid 

Humanistiska fakulteten, kulturgeo-
grafi vid Handels, sociokulturella per-
spektiv vid Pedagogen, International 
Museum Studies vid Globala studier 
med flera nämnas. Drar vi dessutom 
in Chalmers arkitektur och Borås 
textilhögskola så har vi ett kluster i 
världsklass. Med Campus Näckrosen 
som nav har vi västlänken nedanför 
trappan och når Oslo/Köpenhamn 
inom pendlingsstid. Den kreativa 
porten i väst.  

Studenter och forskare som tar 
klivet över universitetets tröskel måste 
förstås känna av denna profil. Här 
behövs det ett betydande utvecklings-
arbete. Varför inte skapa interna-
tionella profilerande kulturella och 
konstnärliga bildningskurser, kalla 
dem Go:modules och gör dem obliga-
toriska för att erhålla en examen från 
vårt lärosäte. Våra professorer och 
toppforskare undervisar självfallet vid 
dessa kurser och bidrar på så vis till 
vår gemensamma profil. 

va r s å g o d. En ny profil för Göteborgs 
universitet, det första i Europa som 
vågade anta en konstnärlig profil! 

ulF dAlnäs
MedarBe tare 
vId göteBorgs 
unIver sIte t

i  l ä r a r e n s a n s tä l l n i n g ingår att 
själv planera och bedriva undervis-
ning och att som professionell peda-
gog använda sig av de hjälpmedel 
som står till buds. Läraren har att 
själv ta fram det relevanta undervis-
ningsmaterial som passar bäst för 
hans eller hennes undervisning.   

Riktlinjerna omfattar inte lärar-
nas framställning av läroböcker 
på det sätt som skribenten påstår. 
Lärarna har rätt att i egen regi 
framställa läroböcker och förlägga 
dessa, vilket omfattas av reglerna 
om bisysslor. Av riktlinjerna framgår 
att lärare som framställer under-
visningsmaterial och senare önskar 
använda samma material i förlagsut-
givning måste beakta universitetets 
nyttjanderätt till materialet – inget 
annat. Universitetet har inte några 
kommersiella intressen. Läraren 
kan, om förlagsutgivning av sådant 
undervisningsmaterial aktualiseras, 
välja att inte ta med det tidigare 
använda materialet eller omarbeta 
detta så att det uppkommer ett nytt 
verk i enlighet med upphovsrättsla-
gens definition. Den förlagda läro-
boken kan komma att återfinnas i en 
till en kursplan fogad litteraturlista 
för användning i undervisningen.  

d e t f ö r e l i g g e r i n g e t krav på en 
lärare att medverka i inspelning av 
föreläsningar, undantaget för lärare 
i distansundervisning, vilket måste 
anses falla sig helt naturligt. Många 
lärare visar dock stort intresse för 
att medverka i inspelning av före-
läsningar och ser stora pedagogiska 
vinster med detta. I sådana fall 
inträder universitetet som producent 
och ”sitter på rättigheterna”.

Universitetets nyttjanderätt 
omfattar endast det undervisnings-
material som är framtaget inom 

ramen för anställningen – här har 
skribenten ånyo läst helt fel. Att en 
lärare i undervisningen beskriver sin 
forskning följer av kravet på att det 
ska finnas ett nära samband mellan 
forskningen och utbildningen. Läraren 
kan välja att föreläsa utan hjälpmedel 
eller använda sig av Powerpoint-
presentationer eller annat. Valet står 
läraren fritt. Om lärare upprättar 
undervisningsmaterial så tillkom-
mer nyttjanderätten universitetet. 
Med nyttjanderätt avses en ”rätt att 
nyttja” materialet inom universitetets 
verksamhet och det måste poängteras 
att läraren är fri att använda samma 
material för egen del, t.ex. som lärare 
på en kvällskurs inom något bild-
ningsförbund. Universitetet hävdar 
således en icke-exklusiv nyttjanderätt 
– inte äganderätt.

s u l f m e n a r at t det skulle föreligga 
en sedvana, det s.k. ”upphovsrättsliga 
lärarundantaget”, som skulle ha sin 
grund i den akademiska friheten. 
Något sådant vedertaget handlings-
mönster finns inte inom universi-
tets- och högskolesektorn. Däremot 
utgör den s.k. ”tumregeln” gällande 
princip. Det är således inte fråga om 
att ”förändra upphovsrätten”, som 
skribenten gör gällande. Avsikten med 
riktlinjerna är att klargöra förutsätt-
ningarna inför universitetets och dess 
medarbetares möte med en digital 
värld med ökad internationalisering 
och en hårdnande konkurrens. Vi 
kommer med all säkerhet också att 
möta helt andra utmaningar än dem 
som vi hittills mött.  

mAriAnnE öFvErström
unIver sIte tsseKre ter are

kristinA ullgrEn
unIver sIte tsJurIst  

u n i v e r s i t e t s s e k r e t e r a r e n s  och 
universitetsjuristens svar visar att frå-
gan om upphovs- och nyttjanderätt är 
komplicerad. I stället för att påstå att 
SULF ”har läst fel” – vari dessa miss-
uppfattningar består framkommer 
inte – borde kraften ligga på att klar-
göra vad förslaget konkret innebär 
för GU:s lärare, innan det antas.

SULF har tagit fram en skrift, 

Universitetslärares upphovsrätt, för 
den som vill läsa mer. Skriften är 
gratis för SULF-medlemmar och kan 
beställas på www.sulf.se/skriftserie.

CAtrinE ForsnABBA
ordFör ande I sulF  
vId göteBorgs unIver sIte t

Vårens arbetsplatsmöte i Jonsered!

konferensbokning@gu.se | 031-786 5959

Replik: inte frågan om att 
förändra upphovsrätten

en göteborgsprofil

Slutreplik: läs själv vad förslaget betyder

Under våren kan ni förlägga ert arbetsplatsmöte på 
Jonsereds herrgård med dess fantastiska miljö. 
Priset är 260 kronor per person. 

Varmt välkommen!

I förra numret publicerades en nedkortad version av repliken till sulfs inlägg i nummer 
1-2012 som handlade om de nya upphovsrättsriktlinjerna, vilket facket starkt kritiserar. 
eftersom vissa nyanseringar togs bort av redaktionen publiceras därför inlägget på 
nytt i sin ursprungliga version.
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e n v e c k a e f t e r reportaget i GU- 
Journalen blev jag informerad om 
att jag inte kan räkna med fortsatt 
förordnande efter 30/6.

Jag, som vill jobba heltid! Varför 
skyndade sig inte Reinfeldt och 
regeringen att lagstifta om rättighet 
(inte skyldighet) att jobba till 75?! 
Jag vill inte förvisas till professionell 
overksamhet, tvingas in i arbetslös-
het för resten av livet, låta allt mitt 
know-how kapslas in för alltid. Inte 
ännu, inte nu, när jag har som allra 
mest att bidra med: kunskap, erfa-
renhet, säkerhet, representativitet, 
vilja, energi och bred språkkunskap.

Jag har under åren byggt upp ett 
mycket väl fungerande nätverk till 
glädje och nytta för studenter och 
lärare. Jag koordinerar flera inter-
nationella projekt och har idéer och 
respons för nya. Det är möjligt att 
”lämna över” konkreta fakta och ruti-
ner som styr ett jobb, men det som 
bygger på personliga egenskaper och 
talanger, personliga relationer och 
kontakter, kan inte överlämnas. Det 
går till stor del förlorat och måste 
ersättas, byggas upp med något nytt.

s j ä lv k l a r t va r a r ingenting hur 
länge som helst, men det förefaller 
som resursslöseri, personellt och 
ekonomiskt, att göra sig av med 
medarbetare som har potential att 
med hög effekt under ytterligare 
ett antal år bidra till utveckling och 
fruktbar verksamhet.

Det är ur alla perspektiv –  indi-
viders, institutioners, samhällets – 
förödande att det till syvende och sist 
i Sverige är personnumret som tillåts 
styra, oavsett vilka lysande egen-
skaper en person besitter, oavsett 
vad han/hon fortsättningsvis skulle 
kunna åstadkomma. Dock finns, till 

och med i det åldersfixerade Sverige, 
hoppingivande undantag, som till 
exempel Jan Eliasson och Arvid 
Carlsson – fast kanske man först 
måste vara världsberömd för att få 
fortsätta sin karriär efter 67?

Ett av mina motton är ”Age is a 
state of mind”. Jag läste idag Jan 
Eliassons: ”Age is a matter of mind. If 
you don’t mind, it doesn’t matter.” 

j a g v i l l f o r t s ät ta verka i en kon-
stellation av människor i olika åldrar, 
på olika nivåer och med olika kom-
petenser. Om du, liksom jag, anser 
att det är rent för djävligt att kom-
petenta, högpresterande, friska och 
starka människor ”skrotas”, eftersom 
deras personnummer börjar med 
”fel” siffra (nästan lika absurt som 
att utrota människor med ”fel” 
hudfärg) hjälp mig då att kämpa för 
en jämlikhet värd namnet, hjälp mig 
att verka för att vi självklart skall få 
medbestämmande vad avser rätten 
att själva bestämma när det är dags 
att gå i pension. Befolkningen i 
Sverige lever allt längre. Hur vettigt 
är det att hindra friska, starka med-
borgare att förvärvsarbeta, tvinga 
dem att leva på pension de sista 
tjugo–trettio åren av sitt liv? Vore det 
inte en utmaning för statliga myn-
digheter att vara trendsetters när 
det gäller att låta goda krafter bland 
personalen fortsätta sin anställning 
oavsett personnummer?

mArgArEtA 
HAnning
högsKol an För scen 
och MusIK 

Läs reportaget om Margareta på: 
www.gu-journalen.gu.se. 

l äsaRbReV

Hur gick det sedan?

GU Online 4 maj
Välkommen till en temadag kring varierade undervisningsformer 
den 4 maj på Pedagogen. Vi får se och diskutera arbetssätt som är 
studentaktiva, praktiknära, fl exibla och IT-baserade. Ur programmet: 
•  Att skapa studentaktiva och stödjande nätstudier. Morten Flate 

Paulsen, NKI Nettstudier, Norge.
•  Video i professionsutbildning: Exemplen odontologi och lärarut-

bildning. Hans Rystedt, Claes Reit, Sylvi Vigmo, Solveig Sotevik.
•  Att skapa närvaro i undervisning: Exempel från scenisk framställ-

ning och nätstudier. Per Nordin, Mona Nilsen, Mattias v. Feilitzen. 

Dessutom presenterar Lars Pareto och Zana Leric en studie av 
undervisningsformer vid Göteborgs universitet.

Anmälan senast den 27 april  •  Läs mer på www.pil.gu.se/guonline

GU Online 25 april
Upp i det blå?
En temadag om “molntjänster” som pedagogisk möjlighet

Anmälan senast den 23 april     läs mer på www.pil.gu.se/guonline 

Dropbox, Youtube, Google Docs och hundra andra nätverktyg – hur 
använder vi dom på ett bra sätt? Hur undviker vi problemen?
• Molnet, sociala medier och upphovsrätt med Mathias Klang 

(forskar om bland annat upphovsrätt och sociala medier)
• Paneldiskussion om upphovsrätt och IT-säkerhet – vad kan jag 

göra, vad bör jag undvika och vad får jag helt enkelt inte göra?
• Universitetsbiblioteket med fl era ger intensiva, praktiska 

workshops om användbara appar och webbtjänster (CiteULike, 
Goodreader, Sunets nya Box, och mycket mycket mer)

•	Badminton
•	Basket
•	BODYBALANCE
•	BODYCOMBAT
•	Bordtennis
•	Challenge
•	Coreboll
•	CrossFit
•	CXWORX

•	Cykel
•	Dansklasser
•	Funktionell	Träning
•	Gym
•	Gympa
•	Innebandy
•	Innefotboll
•	Klättring
•	Krafttag

•	Löpning
•	Stepklasser
•	TRX
•	Vattengympa
•	Volleyboll
•	Yoga

www.fysiken.nu

Börja träna på Fysiken!

Multikort	274	kr/mån	
Träna fritt på Kaserntorget,  
Gibraltargatan och Klätterlabbet. 

Combikort	253	kr/mån
Träna fritt på 2 av våra anläggningar.

Singlekort	232	kr/mån	
Träna fritt på 1 av anläggningarna  
(Klätterlabbet 214 kr/mån).

 

Personalpris  på Fysiken!

Du vet väl om att du som är anställd vid  
Göteborgs universitet har personalpris på Fysiken?

Priserna gäller autogiro 12 månader. Priserna gäller t.o.m. 31 dec 2012.

Vårt utbud

Lärare eLLer 
admiNistratör vid Gu?
Studiebesök, kontaktresa eller undervisningsppdrag  
hos ett av våra utomeuropeiska partneruniversitet?

Nu är det daGs att aNsöka!
Internationell personalmobilitet riktar sig både 
till undervisande och till administrativ personal.

deadLiNe för aNsökaN: 17 aPriL 2012
www.gu.se/internationellmobilitet
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n y  på  j o b b e T

louise adermark är 
ny docent i neurobiologi. 
Hon forskar om nya 
behandlingar av 
alkoholberoende och 
missbruk. Bland annat 
visar hon hur minnes - 

processer förändras av alkohol, både 
direkt, och efter en längre tids måttfull 
konsumtion. 

anders ahnlid är ny 
medlem i Handels- 
högskolanskolans råd. 
Han är diplomat och 
tillträdde i höstas som 
chef för Sveriges OECD- 
och UNESCO-delegation 
i Paris.

ingvar bosaeus är ny adjungerad 
professor i klinisk nutrition. Han forskar 
bland annat om effekter av nutritions- 
behandling.

helena brisby är ny 
adjungerad professor i 
ortopedi och forskar om 
ryggvärk.

lars gahnberg är ny adjungerad pro-
fessor i oral hälsa och samhällsodontologi, 
med speciell inriktning mot den äldre 
människans odontologiska problematik.

dag hedman är ny 
professor i litteratur - 
vetenskap. Han forskar 
om populärlitteratur.

bengt johansson, föreståndare för 
Nationellt centrum för matematikutbild-
ning, har utsetts till universitetets förste 
professor i matematikämnets didaktik. 
Han befordras till professor med hänvis-
ning till hans sammantagna insatser för 
matematikdidaktisk forskning, hans ban-
brytande insatser för svensk matematik-
undervisning och som brobyggare mellan 
forskning och undervisning.

jenny kindblom är 
ny docent i experi- 
mentell medicin, särskilt 
endokrinologi. Hon 
forskar om hormoners 
betydelse för fetma, 
särskilt hos barn, och om 

vilka konsekvenser detta har för framtida 
sjukdomar.

lars ladfors är ny 
docent i obstetrik och 
gynekologi. Hans 
forskar om vanliga 
komplikationer under 
förlossningsarbete.

gör an larsson är 
ny professor i 
religionsvetenskap med 
inriktning mot 
religionshistoria. Han 
forskar om islam.  

anna-sofia maurin 
är ny professor i 
teoretisk filosofi och 
forskar bland annat om 
huruvida egenskaper 
verkligen finns.

dan mellström är ny adjungerad 
professor i geriatrik. Han är en av världens 
ledande forskare inom benskörhet.

kerstin nilsson är ny professor i 
vårdpedagogik med inriktning mot kom-
petens, kompetensutveckling och ledar-
skap inom vård och omsorgsverksamhet.

peter nyström är ny chef för Natio-
nellt centrum för matematikutbildning. 
Han har tidigare varit universitetslektor 
vid Umeå universitet och är för närvaran-
de projektledare för de nationella proven 
i matematik. 

marie smedbro blir 
1 maj ny chef för 
Serviceavdelningen, då 
nuvarande chefen 
Lars-Göran Sandgren 
går i pension. För 
närvarande är hon chef 

för Sahlgrenska akademins 
utbildnings  avdelning. 

k ari steihaug är ny 
adjungerad professor i 
textilkonst vid HDK. Hon 
forskar bland annat om 
stickning.

alex ander st yhre, 
professor vid före- 
tagsekonomiska 
institutionen, är sedan 1 
januari redaktör för 
Scandinavian Journal of 
Management (SJM). 

Maria Persson, institutionsadministratör, 
har samtidigt fått uppdraget som 
redaktörsassistent. SMJ är den officiella 
tidskriften för Nordisk företagsekono-
misk förening som är ett internationellt 
forum för innovativ och avancerad 
forskning kring olika aspekter av 
management. SJM, som grundades 1985, 
är upptagen i Web of Science och Social 
Sciences Citation Index. 

inst. för biologi och miljövetenskap 
jeoren brijs, doktorand 

maria norevik andrén, forskare 
 
inst. för biomedicin 
hedvig engström, forskare  

ida gustafsson, biträdande forskare 

harvey fernandez, forskare
 
inst. för data- och informations-
vetenskap 
birgit grohe, universitetsadjunkt 

matthias tichy, universitetslektor 
 
inst. för fysik 
mattias eng, forskare 

petra träskelin, postdoktor 
 
inst. för globala studier
neva leposa, doktorand 

mararja riechers, projektassistent 
 
inst. för historiska studier
ann-sofie andersson, doktorand   

kim olsen, doktorand 

serena sabatani, postdoktor 

sophia tolmacheva, doktorand 
 
inst. för kemi och molekylärbiologi 
peter berntsen, forskare

annika träff, postdoktor 

ivana uzelac, doktorand 
 
inst. för kliniska vetenskaper 
albert castellheim, universitetslektor  

aina danielsson, universitetslektor 

goditha premaratne, postdoktor 
 
inst. för medicin 
emil andreasson, doktorand/projekt-
assistent 

olivia arodell, projektassistent 

anni borgman, administratör 

elisabeth gustafsson, institutions-
administratör 

sama islam, doktorand 

chris jansson, biolog 

gösta liljeqvist, gästlärare 

susanne möll, kursadministratör 
 
inst. för odontologi 
peter börjesson, projektassistent 

jessica skoogh, doktorand/universits-
adjunkt 
 

måns söderbom är 
ny professor vid Enheten 
för utvecklings ekonomi 
vid Handelshögskolan. 
Han forskar i huvudsak 
om företagandets villkor 
i Afrika söder om Sahara 

men har även studerat inbördeskrig och 
fredsprocesser.

svante östling är 
ny docent i psykiatri. 
Han forskar om psykisk 
ohälsa hos äldre och har 
bland annat kunnat visa 
att mer än var femte 
85-åring lider av 

hallucinationer och vanföreställningar. 

inst. för socialt arbete
rakel berman, biträdande forskare  

katarina hollertz, universitetslektor  
 
inst. för vårdvetenskap och hälsa 
karolina linden, doktorand 

jonna norman, doktorand 

eva robertson, universitetslektor 
 
sahlgrenska akademins kansli 
kerstin danielsson, informatör

kristin martinsson, personalhandläggare  

sofia öhlund, personalhandläggare  
 
statsvetenskapliga inst. 
sten dieden, biträdande forskare 

natalia stepanova, biträdande forskare 
 
övriga 
fawad awais, doktorand på företags-
ekonomiska inst.

ingvor berndt, samordnare på student-
avdelningen 

mattias ek, projektassistent på inst. för 
geovetenskaper 

carina eliasson, informatör på fakultets-
kansliet för naturvetenskap 

matilde eriksson, administratör på fakul-
tetskansliet för utbildningsvetenskap 

denis frank, universitetslektor på inst. 
sociologi och arbetsvetenskap 

niclas fredriksson, biträdande forskare 
på Högskolan för scen och musik 

erik gustafsson, projektassistent på 
Handels högskolans fakultetskansli

niklas johansson, ekonom på inst. för 
journalistik och masskommunikation 

monica johansson, universitetslektor på 
inst. för pedagogik och specialpedagogik 

lejla julardzija, lokalvårdare

Beata Jungselius, doktorand på inst.  
tillämpad IT 

bodil karlsson, biträdande forskare på 
psykologiska inst. 

yumi karlsson, utbildningsadministratör 
på inst. för språk och litteraturer

elisabeth rietz leppänen, doktorand på 
inst. för pedagogik, kommunikation och 
lärande 

josefine lippens, lokalvårdare 

linn lundborg, personaladministratör  
på personalavdelningen 

maria magnusson, inst. för kost och 
idrottsvetenskap

ann-sofie nord, ekonom på avdelningen 
för kirurgi  

helle ploug, universitetslektor på inst.  
för marin ekologi 

antonija sternberger, projektassistent  
på inst. för neurovetenskap 

frida söderström, receptionist på  
serviceavdelningen 

maria ölund, projektsamordnare på  
Göteborgs Miljövetenskapliga Centrum
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Vad tror du  
gU är mest känt  
för om 10 år?  

– Fö R s i n F R a m sTå e n d e fler-
vetenskapliga forskning om 
mänsklighetens ödes frågor, 
som lösningen av globala 
miljöproblem och fattigdoms-
bekämpning. Det visade sig 
gå alldeles utmärkt både att 
publicera denna forskning i de 
mest fram stående tidskrifterna 
och att göra verklig skillnad, 
trots att många länge var pessi-
mistiska.

– aT T Va R a e T T univer sitet med 
stark internationell förankring. 
GU ska vara en självklar nordisk 
partner när olika projekt och 
nätverk söker samarbeten. 
Inom området opinion och 
demokrati satsar vi stenhårt på 
förnyelse av våra datainsam-
lingar. Så blir vi intressanta för 
andra forskare. Sedan hoppas 
jag på ökad jämställdhet.

– Fö R s i n b R e d d och kvalitet i 
utbildningen, och därmed sin 
förmåga att dra till sig duktiga 
studenter. Forskningsmässigt 
hoppas jag vi lyckas vända ned-
åtgående finansieringstrender 
på flera håll, och att vi om tio år 
kommer att vara särskilt kända 
för vår spetsforskning inom 
profilområden som till exempel 
miljö och marina frågor.

– aT T V i T o g F R åg a n om hållbar 
utveckling från obskyra små 
gröna klöver i utbildningska-
talogen till ”nästa nivå” och 
skapade de mest spännande 
och tvärande utbildnings- och 
forskningsmiljöer med fokus på 
global/lokal hållbar utveckling.

– g U U p p FaT Ta s som en stark 
och spänstig aktör med ett 
stort samhällsintresse och 
stark integritet. Forskare lock-
as till GU genom att lärosätet 
erbjuder en miljö som främjar 
den egna drivkraften att fors-
ka. GU har även utvecklat en 
studiemiljö där samverkan med 
näringsliv och andra samhälls-
aktörer är kreativ och självklar. 
Studenter och forskare går med 
lätthet fram och tillbaka mellan 
akademin och övrigt arbetsliv.

Olof Stenman-
Johansson
Professor och  
prorektor på  
Handelshögskolan 

Lena Wängnerud
Professor i stats-
vetenskap 

Joakim Larsson
Docent i fysiologi 

Sylva Frisk 
Studierektor på 
institutionen för 
globala studier

Katarina Borne 
Utredare på avdel-
ningen för analys  
och utvärdering

U T m ä R k e l s e R

ulrik a lagerlöf nilsson, 
institu tionen för historiska studier, är 
en av tre forskare som får Per Nyströms 
vetenskapspris 2011 utdelat av Kungliga 
Vitterhets och Vetenskapssamhället i 
Göteborg. Hon får priset för sin doktors-
avhandling Med lust och bävan – Vägen till 
biskops stolen inom Svenska kyrkan under 
1900-talet. 

ulf lekholm, 
professor emeritus vid 
Sahlgrenska akademin, 
har mottagit det 
prestige fyllda The Nobel 
Biocare Brånemark 
Osseointegration Award 

av the Academy of osseointegration. Han 
får priset för sitt arbete med 
tandimplantat.

a n s l ag

Professor milos 
pekny leder Labora - 
toriet för astrocytbiologi 
och regeneration i 
centrala nervsystemet, 
som är en partner i 
forskningsprojektet 

Targeting brain inflammation for 
improved functional recovery in acute 
neurodegenerative disorders. Detta 
omfattande EU-projekt, som har sin bas i 
sju olika forskargrupper och två 
biotech företag från Sverige, Israel, 
Storbritannien, Tyskland, Schweiz, Italien 
och Frankrike, får nu 12 miljoner euro i 
forskningsmedel för att utveckla nya 
terapeutiska strategier som kan stödja 
återhämtning och funktionsåterkomst 
efter stroke. 

aksel sundström, 
doktorand vid stats - 
vetenskapliga institu- 
tionen, har tilldelats ett 
stipendium på 20 000 
kronor från Hvitfeldtska 
stiftelsen. Pengarna går 

till ett avhandlingsprojekt som handlar 
om hur korruption inom statlig förvaltning 
i utvecklingsländer förhindrar regel - 
efterlevnad bland naturresursanvändare.

a R R a n g e m a n g

vetenskapsfestivalen
Allt sitter i hjärnan är temat för årets 
Veten skapsfestival, ett av Europas ledan-
de populärvetenskapliga evenemang med 
cirka 70 000 besök. I år pågår festivalen 
den 25–29 april. Svenska och utländska 
toppforskare presenterar det senaste 
inom modern hjärnforskning, som är på 
väg att bli världens största forsknings-
område.

vårens akademiska kvartar 
29 mars: måltidsturism i västra götaland 
med Lena Mossberg  

5 april: påsken i olika religioner  
med Viktor Aldrin

12 april: förskolebarns datoranvändning 
med Wolmet Barendregt

19 april: latinets roll idag  
med Karin Tikkanen 

26 april: skydda den nyfödda hjärnan 
med Carina Mallard 

3 maj: hållbar konsumtion  
med Cecilia Solér

Samtliga föreläsningar äger rum  
i Bokias butik, Avenyn 21, och börjar 
klockan 12:30. 

eaie academy den 23–27 april
Göteborgs universitet står värd för EAIE 
Academy den 23–27 april, då allt kurs-
utbud samlas till en vecka och en värd. 
I Göteborg planeras 11 kurser på 2–3 da-
gar inom olika områden: internationell 
studentrekrytering, marknadsföring, 
att under visa i det internationella 
klass rummet, alumnverksamhet, kris-
hantering, joint och double degrees, 
sommarkurser med mera. Deadline för 
registrering är den 2 april.

Mer information om EAIE Academy 
hittar du på www.gu.se/academy. Hela 
kursutbudet finns på: www.eaie.org/
gothenburg.
 
Workshopar om sociala medier
Under våren arrangeras fyra workshopar 
om sociala medier på Göteborgs universi-
tet, varav den första genomfördes i början 
av mars. Datum för de kommande mötena 
är 3 april, 26 april samt 24 maj. Alla anställ-
da vid universitetet är välkomna. Arrangör 
är externa relationer vid Gemensamma 
förvaltningen och är ett samarbete 
med Mathias Klang, forskare på institu-
tionen för tillämpad IT. Anmälan och mer 
informa tion finner du på publicera.gu.se/
socialamedier.

sociala medier och min forskning 
Tisdag 3 april, 10–12

vem pratar om dig i sociala medier? 
Torsdag 26 april, 10–12

sociala myndigheter? sociala medier  
och myndighetsrollen 
Torsdag 24 maj, 10–12

öV R i g T

jörgen larsson  
månadens 
miljöprofil
Tids- och miljöforskaren 
Jörgen Larsson vid 
socio logiska institu-
tionen har utsetts till 

februari månads miljöprofil för sin forsk-
ning om beteendeförändringar, klimat-
omställning och hållbar utveckling. 

Jörgen Larsson har tillsammans med 
forskare på Chalmers skrivit rapporten 
Klimatomställningen och det goda livet 
som Naturvårdsverket nyligen publice-
rade. I rapporten utforskas en tredje väg 
som innebär att klimatomställningen 
visserligen kommer att kräva beteende-
förändringar, men att vissa av dessa kan 
vara gynnsamma för människors välbefin-
nande. Den 23 mars disputerade han med 
avhandlingen Studier i tidsmässig välfärd – 
med fokus på tidsstrategier och tids politik 
för barnfamiljer. 

johan herlitz, 
tidigare adjungerad 
professor vid 
Sahlgrenska akademin, 
har nyligen sett sin 
tjugofemte doktorand 
disputera: läkaren Petur 

Petursson som försvarade en avhandling 
om störningar i sockeromsättningen vid 
kranskärlssjukdom och dess betydelse för 
prognosen.

fredrik bäckhed, 
föreståndare för 
Wallenberglaboratoriet, 
har tillsammans med sin 
forskargrupp vid 
Sahlgrenska akademin 
upptäckt en tidigare 

okänd mekanism som hjälper tarmens 
bakterier att påverka hur blodkärl bildas. 
Resultatet har presenterats i Nature och 
ses som ett viktigt steg mot framtida 
behandling av tarmsjukdomar och fetma.

thomas vestin, 
personalchef vid 
Göteborgs universitet 
sedan 1 maj 2011, slutar 
sin tjänst den 30 juni. 
Han slutar för att återgå 
till sin tidigare 

anställning vid Regeringskansliet.

gender and democracy
Nationalistiska, reaktionära och funda-
mentalistiska rörelser kan ses som ett hot 
både mot demokrati och mot jämställd-
hetspolitik. Konferensens målsättning är 
att undersöka relationen mellan genus-
studier och feministisk aktivism. 

Plats: Pedagogen

Tid: 11–13 april.

Läs mer på: http://ips.gu.se/english/ 
cooperation/conferences/gea2012/ 



p o st ti d n i n g a

AVSäNDARE:
GU JOURNALEN
GöTEBORGS UNIVERSITET
BOx 100
405 30 GöTEBORG

göteBorgs
PostregIon
Porto Betalt
P 410280400

—  NäSTA NUMMER UTE 8 MAJ 2012  — 

Spikat

det var en av många frågor maria gustav-
son funderade över när hon var i namibia 
och botswana för att undersöka hur män-
niskor där arbetar med revision.

– jag hade fått lära mig att afrikansk 
byråkrati både är och bör vara annorlunda 
än den västerländska. men så var det inte.

m a r i a g u s tav s o n hade två föreställningar 
i huvudet när hon reste ner till södra Afrika 
för att undersöka revisionen där: dels den 
allmänna uppfattningen att offentlig för-
valtning inte fungerar något vidare i Afrika, 
bland annat på grund av en utbredd kor-
ruption, dels att utvecklingsländer 
måste få hitta sina egna sätt 
att lösa problem på och inte 
tvingas ta över västerländska 
byråkratiska normer.

– Men om inte revisionen 
fungerar som den gör här, hur 
fungerar den då? var den fråga 
jag ställde. Att jag bestämde 
mig för att studera just revision 
beror på att det är något som 
finns överallt i förvaltningen 
och samhället, och den funktio-
nen är viktig för hur vi ser på demokratin.  

Först reste hon till Sydafrika. Där hjälpte 
en lokal organisation henne med rekom-
mendationer som gjorde att hon bland 
annat kunde studera riksrevisionerna i 
Namibia och Botswana.

– Jag var sammanlagt cirka sex månader 
i Afrika, och var med på kurser, konferenser 
och möten. Revisorerna var generellt väl-
komnande och öppna.

t i l l s k i l l n a d f r å n Maria Gustavsons 
förväntningar visade det sig att revisorerna 
i Afrika var måna om att följa samma 
internationella standarder och transparenta 
arbetssätt som finns i andra delar av värl-
den. De verkade heller inte se några pro-
blem med att ta över västerländska normer.

– Tvärtom påpekade de fördelarna med 
att revision ser ungefär likadant ut varhelst 
man kommer i världen. Det innebär bland 
annat att de kan hjälpa varandra över 
nationsgränserna, utbyta erfarenheter och 
dessutom söka jobb i grannländerna.

Ett skäl till att forskare brukar anse att 
den offentliga sektorn i Afrika varken kan 
eller bör ta efter vårt västerländska sätt att 
arbeta är att afrikanska samhällen i mycket 

högre grad än våra uppfattas som knutna till 
klaner eller lokala gemenskaper. Men även 
om lokalsamhället är viktigt har de flesta 
människor lojaliteter gentemot fler än bara 
en enda grupp, påpekar Maria Gustavson.

– Det var tydligt att revisorerna i södra 
Afrika hade en yrkesstolthet och betraktade 
sig som en del av en internationell profes-
sion. Deras uppgift är att kontrollera att skat-
temedel används på rätt sätt och det är något 
de tar på allvar.

Överhuvudtaget har erfarenheterna från 
Afrika fått Maria Gustavson att fundera över 
hur vi ser på nationalitet och kultur.

– Vad är typiskt botswanskt? Eller 
för den delen, typiskt svenskt? 

Det är ju något som ständigt 
förändras och något som bot-
swanier och svenskar själva bör 
få bestämma om. Visst är det 
sant att många internationella 
organisationer är dominerade 
av väst och självklart vore det 

fel att tvinga tjänstemän från 
exempelvis Namibia att arbeta 

enligt våra principer. Men måste 
beprövade metoder förkastas enbart 

för att de kommer från väst? Det tycker inte 
revisorerna i södra Afrika.

e f t e r d i s p u tat i o n e n har Maria Gustavson 
fått en tjänst inom institutet Quality of 
Government. Och hon har nyligen fått forsk-
ningsmedel för en mer teoretisk och empirisk 
undersökning av vilken roll revisionen har 
i demokratin och hur den påverkar olika 
aspekter av samhället. 

– Men det skulle också vara intressant att 
studera varför olika skandaler, som mutaffä-
rerna i Göteborg, kan uppstå, trots att vi har 
revisorer som är utbildade för att granska 
offentlig verksamhet. Anser de inte att det 
är deras uppgift att slå larm, eller gör de 
det men på ett sätt som av någon anledning 
inte uppmärksammas? För en revision som 
inte fungerar är ju ganska poänglös. Och om 
skandalerna inträffat i Windhoek istället för 
i Göteborg, hade de då uppfattats som något 
typiskt afrikanskt? 

text  EvA lundgrEn, minnA mÅnson 
foto JoHAn WingBorg
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Afrikansk kultur – vad är det?
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